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ŚMIECI CIĄGLE 
PROBLEMEM
    Od 1 października odpady z Mokotowa na 
zlecenie miasta odbiera konsorcjum firm Re- 
mondis i Suez. I na razie na większości osiedli 
„Energetyki” są zastrzeżenia co do ich pracy. 
Główny zarzut dotyczy nie tyle zbyt rzadkiego 
odbioru, ale niedostosowania liczby pojem- 
ników, które zapełniają się   błyskawicznie. 
Nic nie zmieniło się w przypadku odbioru ga- 
barytów - cały czas stanowią wątpliwe uroz- 
maicenie osiedli, a z ich usuwaniem nie radzi 
sobie kolejna firma. Więcej - strona 7. Jak se- 
gregować?  Ulotka na ostatniej stronie.

FOTOWOLTAIKA 
OBNIŻY RACHUNKI
    

   Zarząd opracował analizę dotyczącą możli- 
wości rozwoju przez osiedla instalacji foto- 
woltaicznych. Z dokumentu wynika, że po- 
zyskiwanie energii ze słońca dla części wspól- 
nych budynków jest inwestycją opłacalną,          
a w kontekście spodziewanych podwyżek 
cen energii, może spłacić się już w ciągu sze- 
ściu lat. Dokument rekomenduje wsparcie 
projektów fotowoltaicznych pożyczkami            
z Centralnego Funduszu Remontowego. O in- 
formacji przygotowanej przez Zarząd pisze- 
my na stronie 8.
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Sielcom przybył piękny monument. Pomnik Batalio- 
nów Chłopskich i Związku Walki Kobiet stanął w rogu 
Czerniakowskiej i Polski Walczącej. O uroczystym 
odsłonięciu - str. 11, historia monumentu - str. 12.
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M6. Ukazuje się od 1996  roku. 
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tel. 600 38 33 34.
Nakład: 19 300.  ISSN 1508-9266.
Redaktor naczelny:  Mariusz Ilnicki.
Artykułów niezamówionych nie zwracamy. 
Redakcja zastrzega sobie prawo do redagowania     
i skracania nadesłanych tekstów.

Za treść reklam, ogłoszeń i artykułów sponsoro- 
wanych redakcja nie odpowiada.      
Najbliższe dyżury redakcyjne:  4  listopada oraz       
2 grudnia o godz. 19.00 w siedzibie spółdzielni. 
Następny numer  M6  ukaże się w połowie grudnia.
Druk: LOTOS Poligrafia, ul. Wał Miedzeszyński 98, 
04-987 Warszawa.

TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, windy: 22 643 
74 75,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 608 254 089, dyżur elektryczny: 509 922 169, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awaria wind Konstancińska 
7B – WINDA tel . 22 641-19-16 całodobowo, awarie hydroforni i sieci wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, 
oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444,  serwis instalacji gazowej i wentylacji: 798 528 528; windy dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70,  KONE: 603 
78 66 78: 22 843 88 88; pozostałe budynki, WINDA: 22 641 19 16, 800 151 818; Pogotowie Alarmu Pożarowego: 603 523 664, 
konserwacja bram garażowych: 603 523 664

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 602 256 829, pogotowie energetyczne 22 821 31 31, pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560, windy: 22 641 
19 16, pogotowie MPWiK: 994, pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

    Wrześniowe posiedzenie Rady Nadzorczej rozpoczęło się od decyzji w sprawie uchwał rad 
osiedli, które wpłynęły do Rady od ostatniego posiedzenia. Były to dwie uchwały - z Sielc i Stegien 
Północ. W przypadku tej drugiej - dotyczyła obniżenia w trakcie roku opłat za energię elektrycz- 
ną w częściach wspólnych nieruchomości - uchwałę uznano na naruszającą przepisy Statutu 
MSM „Energetyka” wobec czego uchwała została uchylona. 
    Następnie Rada Nadzorcza zajęła się kwestiami gospodarki finansowej MSM „Energetyka”: naj- 
pierw przyjęła informację Zarządu z wykonania zadań gospodarczych spółdzielni za pierwsze 
półrocze 2019 roku (szerzej na ten temat piszemy na stronie 3), w dalszej kolejności członkowie 
RN przeprowadzili podsumowanie prac w komisjach i dyskusję, a następnie podjęli uchwałę                          
w sprawie przyjęcia założeń i podstawowych wskaźników do planu gospodarczego spółdzielni 
na rok 2020 (więcej o tym na stronie 6). 
   Najbardziej elektryzujący członków RN punkt porządku posiedzenia dotyczył propozycji powo- 
łania zespołu Rady Nadzorczej w sprawie oceny działań Zarządu przy rozwiązywaniu problemu 
stanu technicznego pawilonu przy ul. Burgaskiej 2. Jest to efekt trwającego dłuższy czas braku 
porozumienia pomiędzy Radą Osiedla Stegny Rożek i Zarządem na tle przyszłości wspomnia- 
nego pawilonu. Rada Osiedla chciałaby gruntownego remontu, Zarząd zaś stoi na stanowisku 
budowy nowego budynku argumentując, że jest to rozwiązanie korzystniejsze ekonomicznie.          
Po długiej i żywej dyskusji Rada w głosowaniu odrzuciła jednak propozycję powołania takiego 
zespołu, a sprawa oceny działań dotyczących pawilonu na osiedlu Stegny Rożek została skiero- 
wana do Komisji Technicznej. 
   Kolejnym punktem w porządku obrad było rozpatrzenie dwóch wniosków o pożyczki z Central- 
nego Funduszu Remontowego. Oba (1,5 mln zł - Neseberska 4, 0,2 mln zł - Iberyjska 7) zostały 
rozpatrzone pozytywnie. Rada Nadzorcza dokonała także uzupełnienia składu Komisji ds. Tere- 
nowo-Prawnych. Wybrano do niej Barbarę Stasiaczek i Marka Woźniaka, a z głosem doradczym 
zgłoszona została Renata Kołodziej. Na koniec Rada zapoznała się z obszerną analizą przy- 
gotowaną przez Zarząd dotyczącą instalacji fotowoltaicznych, której streszczenie prezentujemy 
w tym numerze (str. 8).  
  Ostatnie posiedzenie plenarne RN zaplanowano na 29 października, już po oddaniu tego numeru 
M6 do druku. Przypominamy, że uchwały podejmowane przez RN i protokoły z obrad można 
znaleźć na stronie internetowej w zakładce Rada Nadzorcza.. 

Obrady Rady Wybory do parlamentu: 
na „Rożku” zagłosowali 
wszyscy?

    W wyborach do Sejmu i Senatu, które 
odbyły się 13 października, mieszkańcy 
Stegien przynależni do jednej z komisji 
zagłosowali niemal w komplecie. Być 
może to ewenement na skalę całego 
kraju. Ta niecodzienna sytuacja została 
odnotowana w Obwodowej Komisji 
Wyborczej nr 159, która mieściła się           
w szkole przy ul. Czarnomorskiej. 
Przynależą do niej mieszkańcy ulic 
Burgaskiej, Neseberskiej i Sozopolskiej, 
czyli całe osiedle Stegny Rożek, ale  tak- 
że bloki z ulicy Pory po drugiej stronie 
al. gen. Sikorskiego i bezpośrednio przy 
tej ulicy, ponadto nowy budynek w rogu 
Sobieskiego i Mangalii.
     Z oficjalnych danych Państwowej 
Komisji Wyborczej wynika, że na 2031 
wyborców uprawnionych do głosowa- 
nia, zagłosowało aż 2022, czyli frek- 
wencja sięgnęła… 99,5 proc. Mimo, że 
62 osoby głosowały na podstawie 
zaświadczenia, to i tak mieszkańcom 
„Rożka” należą się słowa uznania. 
      Czy również w komplecie stawią się 
na najbliższym zebraniu osiedlowym?

M6.
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Reklama

3,32 MLN ZŁ DOCHODU NETTO Z DZIAŁALNOŚCI GOSPODARCZEJ I AŻ 4,3 MLN ZŁ NA PLUSIE W GOSPODARCE 
ZASOBAMI MIESZKANIOWYMI

WYNIKI SPÓŁDZIELNI PO PIERWSZYM PÓŁROCZU
   Pozostała działalność gospodarcza w okresie styczeń-czerwiec 2019 
roku zamknęła się dochodem netto w kwocie 3,32 mln zł. Oznacza to, 
że w ciągu pierwszych sześciu miesięcy zrealizowano 61 proc. planu 
rocznego. W rozbiciu na osiedla mamy do czynienia z dużymi dyspro- 
porcjami w realizacji zaplanowanych przychodów w tym zakresie. 
Stegny Rożek już uzyskało kwotę sięgającą niemal 160 proc. zakłada- 
nego rocznego dochodu, jednak spowodowane jest to brakiem rozpo- 
częcia remontu pawilonu przy Burgaskiej 2. Z kolei z powodu remon- 
tów lokali usługowych na Stegnach Południe przeprowadzonych do 
końca czerwca 2019 r., osiedle zamknęło pierwsze półrocze z wyko- 
naniem planu rocznego na poziomie 25 proc. W drugiej połowie roku 
spodziewane jest wyrównanie. 
  Utrzymuje się dodatnie saldo w gospodarce zasobami mieszkanio- 
wymi. W skali osiedli za pierwsze półrocze zamknęło się wynikiem 
dodatnim w wysokości 4,3 mln zł, przy czym jest ono wynikiem sumy 
sald dodatnich w kwocie 4,66 mln zł i sald ujemnych w kwocie 359 tys. 
zł w 42 nieruchomościach - w tylu budynkach uzyskano z opłat mniej, 
niż wyniosły koszty eksploatacji. 
    Ocena stanu realizacji remontów po pierwszym półroczu nigdy nie 
będzie miarodajna, gdyż sprawozdanie uwzględnia tylko prace za- 
kończone i rozliczone. Pomija natomiast prace w toku, a nawet zreali- 
zowane, ale nie zafakturowane. Sytuacja taka uwzględniana jest co roku 
w planie, dlatego zgodnie z nim jest wydanie na remonty w pierwszym 
półroczu jedynie jednej trzeciej funduszy przewidzianych na cały rok. 
Plan spół- dzielni zakładał wykonanie w 2019 r. robót remontowych        
o wartości 25,46 mln zł, a po dokonanej w kwietniu korekcie planu - 
26,85 mln zł. Jednak według przyjętego harmonogramu robót na I pół- 

rocze zakładano wydatki w wysokości 9,05 mln zł, co niemal udało 
się wykonać. Co warte odnotowania, w wydatkowanej na ten cel kwo- 
cie znajdują się nakłady na 340 prac dodatkowych i nieujętych w pla- 
nie o wartości 2,06 mln zł. 
   Warto jednak zauważyć, że w skali całej „Energetyki” na wynik w ob- 
szarze remontów wpłynęła sytuacja na Stegnach Południe, gdzie 
zrealizowano 73,4 proc. rocznego planu. W przypadku pozostałych 
osiedli wynik ten waha się między 11 proc. na Bernardyńskiej a 28,5 
proc. na „Rożku”. Różne są przyczyny opóźnień w remontach, ale              
w pierwszej kolejności wymienić należy problemy ze znalezieniem              
i wyborem wykonawców. Jak czytamy w Informacji Zarządu z wyko- 
nania zadań gospodarczych za pierwsze półrocze: „w II kwartale 2019 
powracają problemy z roku ubiegłego czyli trudności z pozyskaniem 
wykonawców robót. Ze względu na brak zainteresowania firm wyko- 
nawczych część z ogłaszanych w administracjach i Zarządzie spół- 
dzielni przetargów, musiała być unieważniona. Powoduje to opóźnie- 
nia lub uniemożliwia terminowe rozpoczęcie realizacji części remon- 
tów”. W ocenie Zarządu, zagrożenie niezrealizowania zaplanowanych 
prac występuje na Sadybie, a związane to jest m.in. z brakiem stanowi- 
ska zastępcy kierownika administracji ds. technicznych. Rada Osiedla 
Sadyba negatywnie zaopiniowała propozycję Zarządu przywrócenia       
w administracji takiego stanowiska. 
   Zadłużenia w opłatach za lokale na 30 czerwca wyniosły 4,9 proc. 
rocznego wymiaru tych opłat (7,13 mln. zł). Dla porównania na koniec 
roku ubiegłego wskaźnik ten wyniósł 4,7 proc. Zatrudnienie w pierw- 
szym półroczu wyniosło średnio 332,3 etatu - łącznie w osiedlach               
i biurze Zarządu zatrudnionych było 347 osób. 

opr. red.
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BERNARDYŃSKA
     Na początku października zakończono naj- 
poważniejsze prace remontowe w polegające 
na generalnym remoncie wszystkich 80 balko- 
nów na osiedlu. Ponadto we wszystkich bu- 
dynkach dokonano napraw instalacji odgro- 
mowej, a w sześciu budynkach usunięto rdzę 
- wraz z zabezpieczeniem powłoką malarską 
- z obróbek blacharskich dachów. Częściowo 
wymienione zostały lampy na LED w sześciu 
budynkach.
   W ramach prac ogólnoosiedlowych rozpo- 
częty został montaż blokad na wyremonto- 
wanych przez administrację miejscach parkin- 
gowych przy ulicy Bernardyńskiej; podpisy- 
wane są umowy z mieszkańcami na ich najem. 
Trwa postępowanie dotyczące projektu orga- 
nizacji ruchu na osiedlu - problemem są uz- 
godnienia z różnymi właścicielami terenu.        
W administracji osiedla zamontowany został 
system alarmowy.
  W związku z rezygnacją z Rady Osiedla czte- 
rech członków, co spowodowało zawieszenie 
prac rady, odbyło się nadzwyczajne zebranie 
osiedlowe. Do Rady Osiedla Bernardyńska wy- 
branych zostało pięć nowych osób.

IDZIKOWSKIEGO
  Po zmianie firmy odbierającej odpady, na 
osiedlu pojawił się problem ze śmieciami.            
Do altan wstawiono zbyt małą liczbę pojemni- 
ków, niedostosowaną do ilości śmieci powsta- 
jących na osiedlu. 
  Zakończono montaż 10 instalacji fotowol- 
taicznych na siedmiu budynkach. Łączna moc 
tych instalacji to 47,12 kWp, zaś koszt całej 
inwestycji to 274 tys. zł. W najbliższym cza- 
sie firma Innogy powinna zamontować liczni- 
ki dwukierunkowe. Kolejny, trzeci już etap          
- obejmujący ostatnie sześć budynków - zo- 
stanie zrealizowany w 2020 roku. Rada Osied- 
la wstępnie uzgodniła zakres prac remonto- 
wych na 2020 rok,  w tym wspomnianą inwe- 
stycję  w  fotowoltaikę.
    Zakończono prace związane z moderniza- 
cją placu zabaw. Przeprowadzono wymianę 
urządzeń na placu zabaw oraz na boisku, 
m.in. wymieniono huśtawki i zainstalowano 
kolejkę linową, tzw. „tyrolkę”, która cieszy się 
dużym zainteresowaniem. Z kolei na terenie 
boisk pojawił się zestaw do street workout. 
Wznowione zostały zajęcia piłki nożnej dla 
najmłodszych - boiska udostępniane są nieod- 
płatnie.
     W chwili obecnej na osiedlu prowadzone 
są przeglądy okresowe: pięcioletnie – ogólne 

oraz roczne obejmujące instalacje gazowe            
i wentylację.

SADYBA
   Trwają prace dotyczące wykonania instalacji 
oddymiania w budynku Konstancińska 9, wy- 
konania altany śmietnikowej dla budynków 
Korczyńska 8 i 10. W toku jest I etap moderni- 
zacji instalacji elektrycznej w budynku Kon- 
stancińska 3B - wymiana przyłączy oraz wyko- 
nanie przeciwpożarowych wyłączników prą- 
du. Prowadzona jest wymiana wodomierzy     
w 16 budynkach na wodomierze z możliwo- 
ścią odczytu radiowego. 
   We wrześniu w budynkach osiedla przepro-  
wadzono wymianę drzwi do korytarzy piw- 
nicznych i schowków pod schodami. Moderni- 
zacja objęła budynki: Jaszowiecka 1, 3, 4, 5, 
6, Korczyńska 4, 13, Powsińska 40, Spalska 2, 
4, Urle, 3, 6, 7.  Łącznie wymieniono 96 drzwi. 
W postępowaniu przetargowym wyłoniono 
wykonawcę kompleksowego remontu klatek 
schodowych w budynku przy ul. Przy Bernar- 
dyńskiej  Wodzie  9. 
   W zakresie prac na osiedlu, prowadzone jest 
dostosowanie istniejących dróg i chodników 
lub ich fragmentów do przepisów p.poż na uli- 
cach Urle, Przy Bernardyńskiej Wodzie, Kor- 
czyńskiej. Ponadto ma miejsce modernizacja 
oświetlenia osiedla (ul. Korczyńska 13, ul. Przy 
Bernardyńskiej Wodzie 5 i 9).
   Dział konserwacji zieleni przeprowadza na 
osiedlu wycinkę i cięcia pielęgnacyjne drzew. 
Przygotowuje stanowiska do nasadzeń drzew 
z decyzji WOŚ, których do posadzenia na 
osiedlu jest ponad 100 szt. Na terenie osiedla 
na okres jesienno-zimowy zostały umieszczo- 
ne domki dla jeży. Ponadto firma zewnętrzna 
dokonała zabezpieczeń elementów drewnia- 
nych i metalowych urządzeń znajdujących się 
na placach zabaw na osiedlu.

SIELCE
     W III kwartale 2019 roku z dużych remontów 
zakończono remont tarasów i instalacji od- 
prowadzenia wody w budynku Melomanów 
10 i wymianę poziomów kanalizacji w budyn- 
ku Nabielaka 2.
   W trakcie realizacji jest remont balkonów           
w budynkach Czerniakowska 99/101 i 107, 
wymiana poziomów kanalizacji w budynku 
Czerniakowska 24, remont dachów w budyn- 
kach Czerniakowska 18 i Dolna 4, wymiana 
wodomierzy w 32 budynkach i wiele innych 
mniejszych remontów i napraw. 
  Rozpoczęły się coroczne obowiązkowe 
przeglądy instalacji i urządzeń gazowych oraz 
przewodów wentylacyjnych we wszystkich bu- 
dynkach i lokalach - zgodnie z harmonogra- 
mem potrwają do grudnia. W trakcie są rów- 
nież pięcioletnie przeglądy instalacji elek- 
trycznych i odgromowych na częściach wspól- 
nych budynków i w lokalach mieszkalnych.
   Przygotowywane do realizacji są remonty 
czterech klatek schodowych i wymiana kanali- 
zacji w budynku Gierymskiego 5. Trwają 
uzgodnienia z radą domu w sprawie remon- 
tów loggii w budynku Zwierzyniecka 3.

   Na realizację nadal czekają natomiast pro- 
jekty remontów wejść z budową pochylni dla 
osób niepełnosprawnych w budynkach Sielec- 
ka 57 i Stępińska 36/46, które z uwagi na 
zbliżającą się zmianę warunków pogodowych
zostaną przesunięte na rok 2020.  
    W zakresie prac osiedlowych, w toku jest re- 
mont drogi osiedlowej od Melomanów i Zwie- 
rzynieckiej - wzdłuż parkingów i ogródków 
działkowych (tzw. dolny ciąg pieszo-jezdny)       
z wymianą oświetlenia i nawierzchni asfalto- 
wej. Nowa nawierzchnia i wyprowadzenie 
spadków do odprowadzenia wody opadowej 
poprawią   jakość drogi i chodników,  a także 
pozytywnie wpłyną na bezpieczeństwo i este- 
tykę otoczenia.
  Opracowywany i uzgadniany jest projekt pla- 
nu gospodarczego na 2020 r. zawierający 
plan remontów ogólnoosiedlowych i budyn- 
kowych.

STEGNY POŁUDNIE
   Na osiedlu zakończono wymianę siedmiu 
pionów instalacji wody zimnej, ciepłej i cyrku- 
lacji w budynku przy ulicy Egejskiej 17. Na 
podstawie ogłoszonego przetargu wyłonio- 
no wykonawcę dla tych samych prac w budyn- 
kach przy ulicy Egejskiej 15 i 17A. W budyn- 
kach przy św. Bonifacego 66 i 68 zakończono 
wymianę wodomierzy na radiowe. Przeprowa- 
dzona została wymiana zaworów grzejniko- 
wych i odpowietrzników c.o. w budynku 
Egejska 4.
  Prowadzony jest remont balkonów i loggii    
w dziewięciu budynkach. W toku jest równieź 
modernizacja pięciu węzłów cieplnych w bu- 
dynkach przy ul. Kartaginy 1, Nicejskiej 1, 
Korsykańskiej 1, Katalońskiej 3 oraz wymiana 
instalacji gazowej w budynkach Iberyjska 6, 
oraz 7. Przy Marsylskiej 7 remontowane są 
komory zsypowe.
   Trwa wykonanie dokumentacji projektowej 
przyłączy wodociągowych dla budynków przy 
ul. Korsykańskiej 1, 3, 5, 7; ul. Marsylskiej 5, 
7; ul. Sardyńskiej 1, 3; ul. Egejskiej 11; ul. 
Iberyjskiej 4, 5, 6, 7; ul. Nicejskiej. 
   Na terenie osiedla modernizacji poddano 
oświetlenie ulicy Kartaginy – dotychczasowe 
oprawy lamp zostały zastąpione ledowymi. 
Trwa montaż szlabanu na ulicy Marsylskiej na 
podstawie przeprowadzonego postępowania 
przetargowego w trybie zapytania o cenę. Ad- 
ministracja skierowała specyfikację do sied- 
miu firm, złożone zostały dwie oferty. Piloty 
(lub uruchomienie zdalnego otwierania szla- 
banu telefonem) przekazuje uprawnionym 
mieszkańcom administracja, po uiszczeniu 
odpowiedniej opłaty. 
  Dział zieleni przygotowywał podłoże pod 
rabaty z krzewami, następnie sadzono nowe 
krzewy ozdobne oraz uzupełniano ligustry       
w żywopłotach na terenie osiedla. Usuwane 
były wiatrołomy oraz wywroty (dwa sumaki, 
śliwa wiśniowa) po wichurze. Wykonano cię- 
cia pielęgnacyjne drzew, podnoszono korony 
nad ulicami i chodnikami. Przed sezonem zi- 
mowym uzupełniono suchy piach w skrzy- 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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niach wewnątrzbudynkowych. Wykonano 
renowacje trawników, a także wykoszono 
place zabaw i teren sportowo-rekreacyjny. 
Wyczyszczona została również tafla wody 
zbiornika retencyjnego.

STEGNY PÓŁNOC
  15 października odbyło się zebranie 
osiedlowe zwołane na podstawie wniosku 
1/10 liczby mieszkańców - o zebraniu wię- 
cej w materiale obok. 
  Zakończony został pierwszy etap prac 
remontowych elewacji i loggii w budynku 
Soczi 8, aktualnie realizowany jest drugi 
etap.Termin umowny zakończenia remon- 
tu to 6 listopada. Finalizowane są prace 
wymiany słupów i opraw LED oświetlenia 
zewnętrznego terenu osiedla - zgodnie       
z umową prace powinny się zakończyć do 
końca października. Przeprowadzono re- 
mont dachów w budynkach Warneńska 3, 
Złotych Piasków 1 i 4, Czarnomorska 17         
- łącznie wartość prac przekroczyła 530 
tys. zł brutto. Wykonany został montaż 
urządzeń klimatyzacji w pomieszczeniach  
biura administracji, które nie były dotych- 
czas w nie wyposażone.
   28 września na terenie osiedla zorgani- 
zowano Pierwszy Międzypokoleniowy Pik- 
nik Integracji Sąsiedzkiej (relacja na stro- 
nie 15).

STEGNY ROŻEK
  W październiku zostały wykonane nasa- 
dzenia 30 drzew na terenie całego osiedla. 
Od strony północnej posadzone zostały 
klony oraz lipy drobnolistne, a wzdłuż alei 
północnej klony, lipy kolumnowe i drobno- 
listne. Dodatkowo zrekultywowane zostały 
dwa obszary trawników. Osiedle może rów- 
nież pochwalić się wspieraniem warszaw- 
skiego foodsharingu. Bazarek Burgaska 
czynnie wspiera idee niemarnowania jedze- 
nia przekazując niesprzedane warzywa oraz 
owoce.

DODATKOWE ZEBRANIA NA „PÓŁNOCY” I BERNARDYŃSKIEJ

Jesienne zebrania osiedlowe
   W październiku odbyły się dwa zebrania osiedlowe: na osiedlach Bernardyńska i Stegny 
Północ. Dodatkowe, październikowe zebranie osiedlowe na „Północy” to już niemal tradycja. 
Podobne odbyło się w zeszłym roku. Tegoroczne odbyło się 15 października i zostało zwo- 
łane na żądanie członków spółdzielni - pod wnioskiem podpisało się około 380 osób.
   Do budynku szkoły przy ul. Czarnomorskiej 3 przybyło znacznie więcej mieszkańców niż 
na zebranie w kwietniu - ponad 130 osób (przy 80 w kwietniu), choć z drugiej strony pod 
wnioskiem o zwołanie podpisało się niemal trzy razy więcej mieszkańców. Zebranie miało 
dość niecodzienny przebieg: wybrano prezydium i… zamknięto zebranie. Sam wybór prezy- 
dium trwał ponad godzinę, a odnotować warto choćby fakt, że w głosowaniu na przewodni- 
czącego dwóch kandydatów uzyskało ten sam wynik. Prowadzącego zebranie wyłoniono do- 
piero w drugim głosowaniu - został nim Robert Osmycki. Po wyborze prezydium padł wnio- 
sek o wykreślenie z porządku wszystkich pozostałych punktów i przejście do punktu „zamk- 
nięcie obrad”. Wniosek poparła większość zebranych i tym samym zebranie zakończyło się. 
    W porządku obrad inicjatorzy zwołania zebrania zapisali m.in. omówienie „niecierpiących 
zwłoki spraw bieżących związanych z funkcjonowaniem osiedla” dotyczących sytuacji finan- 
sowej osiedla i wysokości opłat, działania administracji i Rady Osiedla. W tej ostatniej kwestii 
planowane było podjęcie decyzji o zmianie liczby członków i zmianach w składzie RO.  
    W materiale przygotowanym przez inicjatorów zebrania podpisów pod żądaniem zwołania 
nadzwyczajnego zebrania wskazywano na szereg rzekomych nieprawidłowości zarówno           
w działaniach Rady Osiedla, jak i administracji. Mowa, między innymi, o zawyżonych staw- 
kach opłat, łamaniu zasad samorządności, lekceważeniu głosu mieszkańców, braku ośrodka 
kulturalno-edukacyjnego, czy „pomijaniu spraw priorytetowych na rzecz spektakularnych 
działań zastępczych”. Debata na te tematy nie uzyskała jednak akceptacji większości zebra- 
nych, którzy zdecydowali o zamknięciu zebrania. 
     Zgoła odmienny charakter i przebieg miało zebranie na osiedlu Bernardyńska. W osiedlu 
tym, ze względu na rezygnację czterech osób z członkostwa w Radzie Osiedla, liczba jej 
członków spadła poniżej statutowego minimum, a tym samym osiedle zostało zmuszone do 
uzupełnienia składu Rady. Po przeprowadzeniu merytorycznej dyskusji wybrano pięciu 
nowych członków Rady, co pozwala jej kontynuować działanie.

    Tak się składa, że w ostatnich latach wielokrotnie reprezentowałem Radę Nadzorczą na 
Zebraniach Osiedlowych „Stegien Północ” i muszę przyznać się, że zawsze zastanawiałem 
się, jakie rezultaty przyniesie kolejne zebranie. W tym osiedlu – ostatnio chyba jak w żadnym 
innym – dyskusja jest bardzo emocjonalna i wyraźnie widać podział na dwie grupy członków/
mieszkańców, które starają się wyartykułować własne racje, nie omieszkując wykazać 
błędów, które – wg nich – popełnili oponenci. Ale jednocześnie wszyscy ci członkowie, nie- 
zależnie, po której stronie „barykady” znajdują się, pragną  jak najlepiej dla swojego osiedla. 
Jednakże dzielą ich nie tylko poglądy, ale i ocena prawidłowości działań drugiej strony.
    Ostatnie zebranie miało kuriozalną postać: po godzinnym wyborze prezydium po następnych 
10 min. zebranie zostało zakończone. Nie wiem, co leżało u podstaw takiej decyzji członków 
– czy niechęć zebranych do kolejnej bezpardonowej dyskusji, czy też obawa, że zebranie 
przemieni się w rozliczenia personalne, a nie dyskusję, co zrobić, aby funkcjonowanie osiedla 
było tańsze i uwzględniające potrzeby mieszkańców.
   Ale zebrani chyba nie zastanowili się nad jednym – zakończenie zebrania niczego nie roz-  
wiązuje!  Problemy pozostały bez rozwiązania, podziały – być może – jeszcze bardziej pogłę- 
biły się, a do spraw personalnych za chwilę wrócimy podczas wiosennego zebrania osiedlo- 
wego… Koszty organizacji zebrania, z którego nic nie wynikło poniesie całe osiedle.
     Najgorsze jest to, że taka sytuacja niezwykle negatywnie odbija się na funkcjonowaniu 
osiedla. Niestabilny skład kierownictwa Administracji, że nie wspomnę o dużych zmianach     
w ostatnim czasie w składzie Rady Osiedla z pewnością nie sprzyja prawidłowemu zarządza- 
niu osiedlem. A należy pamiętać, że osiedle to ma wiele problemów nieznanych innym 
osiedlom, choćby związanych z nieuregulowanymi gruntami…
   Mam nadzieję, że podczas wiosennego zebrania mieszkańcy będą potrafili powstrzymać 
swoje emocje i postawią na rzeczową dyskusję dla dobra ich osiedla.

Dokąd zmierza osiedle
Stegny Północ?
Janusz Gajda, 
Przewodniczący Rady Nadzorczej MSM „Energetyka”
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    Zaświadczenia dla 50 nieruchomości o przekształceniu użytkowania 
wieczystego w prawo własności otrzymała do tej pory MSM „Energe- 
tyka”. Właściciele lokali w zdecydowanej większości wciąż czekają na 
powiadomienie od Urzędu Dzielnicy Mokotów. Nie mniej, nawet nie 
mając zaświadczenia, warto wiedzieć jakie kroki należy (lub nie) pod- 
jąć, aby skutecznie i korzystnie dokonać uwłaszczenia. 
  Spółdzielnia otrzymała dla 50 nieruchomości zaświadczenia o któ- 
rych mowa w ustawie z dnia 20 lipca 2018 r. o przekształceniu prawa 
użytkowania wieczystego gruntów zabudowanych na cele mieszka- 
niowe w prawo własności tych gruntów. W przypadku tych nierucho- 
mości wnioski o przeniesienie i ustanowienie prawa własności lokali 
realizowane są na bieżąco. Pozostałe wnioski będą sukcesywnie zała- 
twiane po uzyskaniu kolejnych zaświadczeń. 
   Jak wynika z informacji Urzędu Dzielnicy Mokotów, w cierpliwość 
muszą się uzbroić mieszkańcy posiadający wyodrębnioną własność 
lokalu. - Z końcem sierpnia zaczęliśmy wydawać zaświadczenia dla 
całych budynków - tryb z urzędu, dlatego zwracamy się z prośbą, aby 
właściciele wyodrębnionych lokali uzbroili się w cierpliwość i oczeki- 
wali na zaświadczenia, na pewno trafią one do wszystkich zaintereso- 
wanych - mówi Monika Chrobak, rzeczniczka prasowa Urzędu Dziel- 
nicy Mokotów. Dodaje, że do 10 października dzielnica wydała 13 093 
zaświadczeń z około 60 000.  Mokotów nie odbiega w tym zakresie od 
średniej dla całej Warszawy. W stolicy jest ok. 450 tys.  użytkowników 
wieczystych, a w komunikacie opublikowanym w połowie września 
przez ratusz podano, że zaświadczenia trafiły do 72 264 osób. To 
około 15 proc. uprawnionych. 
     W oczekiwaniu na informację o uwłaszczeniu warto śledzić  listę  nie-

ruchomości zweryfikowanych pod kątem przepisów ustawy o prze- 
kształceniu użytkowania wieczystego we własność. Listy takie publiku- 
ją urzędy dzielnic, a kolejnej aktualizacji swojej dokonał też Urząd 
Dzielnicy Mokotów - obecna prezentuje stan na 2 września. W wykazie 
nie ma jeszcze wszystkich nieruchomości administrowanych przez 
MSM „Energetyka”, ale jednocześnie dotychczas urząd z Rakowieckiej 
nie zweryfikował negatywnie żadnej nieruchomości z zasobów spół- 
dzielni. Aktualna lista dostępna jest zarówno na stronie internetowej 
spółdzielni, jak i Urzędu Dzielnicy Mokotów. Kolejna aktualizacja pla- 
nowana jest na 20 grudnia 2019 roku.
   Przypomnijmy, przekształceniu podlegają nieruchomości zabudo- 
wane budynkami mieszkalnymi jednorodzinnymi lub budynkami 
mieszkalnymi wielorodzinnymi, w których co najmniej połowę liczby 
lokali stanowią lokale mieszkalne - ewentualnie na nieruchomości mo- 
gą znajdować się budynki gospodarcze, garaże lub inne obiekty czy 
urządzenia budowlane umożliwiające prawidłowe i racjonalne korzy- 
stanie z budynków mieszkalnych. Zaświadczenia o przekształceniu 
trafiają do spółdzielni i dotyczą udziałów związanych z lokalami do 
których przysługuje spółdzielcze prawo własności lub do mieszkań- 
ców będących właścicielami lokali wyodrębnionych. W pierwszym 
przypadku formalności związane z przekształceniem prowadzi MSM 
„Energetyka”, a członkowie nie podejmują żadnych działań. W przy- 
padku własności wyodrębnionej to do właściciela lokalu należy obo- 
wiązek pisemnego zgłoszenia do Urzędu zamiaru jednorazowego 
wniesienia opłaty przekształceniowej wraz z wnioskiem o udzielenie 
bonifikaty w wysokości 98 proc.

PRZEKSZTAŁCENIE UŻYTKOWANIA WIECZYSTEGO WE WŁASNOŚĆ FORMALNIE NASTĄPIŁO 1 STYCZNIA, 
ALE POTWIERDZAJĄCE TO ZAŚWIADCZENIA WCIĄŻ POZOSTAJĄ OBIEKTEM POŻĄDANIA

Uwłaszczenie dla cierpliwych 

    Dokument zawierający założenia i podstawowe 
wskaźniki do planu gospodarczego spółdzielni 
na rok 2018 został przyjęty na wrześniowym ple- 
num Rady Nadzorczej. Wcześniej z założeniami 
zapoznały się komisje RN podczas swoich posie- 
dzeń.
    Plan finansowy spółdzielni na przyszły rok musi 
uwzględniać czynniki zewnętrzne, jak ustawowa 
wysokość płacy minimalnej. A ta, zgodnie z przyję- 
tymi przez rząd założeniami, ma w przyszłym roku 
wzrosnąć z 2250 zł do 2600 zł, czyli o ponad 15 
proc. W związku z tym w planie założono, że 
maksymalny wzrost środków na wynagrodzenia 
może osiągnąć w całej spółdzielni 6,3 proc. W tym 
kontekście za dobrą informację należy uznać fakt, 
że zgodnie z uchwałą, narzut na koszty zarządza- 
nia ogólnego pozostanie bez zmian, tj.  w wysoko- 
ści 30 gr/mkw miesięcznie, przy czym uzupełnia- 
jącym źródłem finansowania jest tu narzut na 
koszty realizowanych inwestycji. Część kosztów 
w tym obszarze jest bowiem pokrywana z działal- 
ności inwestycyjnej, czyli innymi słowy stanowi 
element ceny, po jakiej dostępne do nabycia są 
mieszkania w budowanym budynku przy ul. Zwie- 
rzynieckiej.
   Jedno z przyjętych założeń w zakresie gospo- 

darki remontowej dotyczy ograniczenia wzrostu 
stanów funduszy remontowych w sytuacjach bra- 
ku udokumentowanych celów kumulacji środków 
remontowych. 
    Zmiany dotyczą też opłat dotyczących użytkowa- 
nia wieczystego. W związku z ustawą przekształ- 
ceniową MSM „Energetyka” wystąpiła o wydanie 
zaświadczeń przekształceniowych dla wszystkich 
nieruchomości. W planie na rok 2020, do czasu 
uprawomocnienia się decyzji zaskarżonych przez 
spółdzielnię, przyjęte zostaną zaliczki w wysoko- 
ści opłat ustalonych w decyzjach Zarządu Dziel- 
nicy Mokotów wprowadzonych w 2017 roku. Do- 
piero otrzymanie przez spółdzielnię wszystkich 
zaświadczeń potwierdzających prawomocne prze- 
kształcenie użytkowania wieczystego w prawo 
własności gruntów pozwoli na ubieganie się o bo- 
nifikatę w wysokości 98 proc. Jednocześnie nale- 
ży pamiętać, że tereny wspólne nie zostały objęte 
ustawowym przekształceniem i opłata za użytko- 
wanie wieczyste tych gruntów nadal będzie wno- 
szona.
    Uchwała zobowiązuje osiedla do przyjęcia osied- 
lowych planów gospodarczych do 2 grudnia, plan 
dla całej spółdzielni powinien zostać uchwalony 
do 28 stycznia 2020 roku.

WSKAŹNIKI DO PLANU NA ROK 2020: PODWYŻKA 
PŁACY MINIMALNEJ WPŁYNIE NA OPŁATY

Stegny Południe 
rozbudowały 
stronę www
Strona internetowa administracji 
osiedla Stegny Południe wzboga-  
ciła się o pełne informacje na 
temat poszczególnych nierucho- 
mości. Dla każdego budynku na 
osiedlu dostępne są nie tylko 
dane kontaktowe do administra- 
tora budynku, ale również opisany 
jest zakres obowiązków gospoda- 
rza domu lub firmy sprzątającej. 
Ponadto mieszkańcy mogą prze- 
śledzić zakres prac remontowych 
wykonanych w ich budynku od 
2013 roku, oraz sprawdzić 
historię zrealizowanych od 2015 
roku przeglądów. Dostęp do 
powyższych informacji możliwy 
jest wyłącznie dla zalogowanych 
członków spółdzielni. 
    Strona internetowa osiedla 
Stegny Południe cieszy się naj- 
większą popularnością spośród 
stron osiedli, ale też trzeba 
pamiętać, że jest to największe 
osiedle. Do tej pory strona 
zanotowała ponad 83 tys. 

M6.
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    W altanach na śmieci już stoją nowe 
pojemniki na odpady: w miejsce trzech, 
pojawiło się pięć kolorów. Wstawiła je 
firma Remondis, która w konsorcjum 
z Suez na zlecenie miasta od 1 paź- 
dziernika odpowiada za wywóz śmieci 
z całego Mokotowa. Na szczęście nie 
powtórzyła się sytuacja z poprzednich 
wakacji, gdy pierwsze tygodnie z MPO 
były fatalne. Jest lepiej, ale to nie zna- 
czy, że dobrze. 

Powrót pełnych pojemników
   Na największych osiedlach utrzymują 
się problemy. Tak jest na Sadybie, 
gdzie śmieci w ramach konsorcjum od- 
biera Suez. - Mamy problemy z dopaso- 
waniem odpowiednich pojemników do ilości 
odpadów: jednych brakuje, inne stoją puste, 
bo wstawiono ich za dużo.  Część pojemników 
jest za duża i nie mieści się pod leje zsypowe. 
Odbiór odpadów zielonych i gabarytów nie- 
mal nie funkcjonuje, a interwencje niewiele 
pomagają - załamuje ręce Małgorzata Niemir- 
ska, zastępca kierownika administracji osied- 
la „Sadyba” ds. eksploatacji. 
   Nie lepiej jest na Stegnach Południe.  - Bezna- 
dziejnie - krótko na pytanie o sytuację odpo- 
wiada Bartosz Jagielski, kierownik administra- 
cji osiedla Stegny Południe. Na dowód pokazu- 
je zdjęcia przepełnionych pojemników przesy- 
łane przez mieszkańców. 
   Także na Idzikowskiego krytycznie oceniają 
dotychczasowe działania Remondis/Suez. Pro- 
blemy podobne jak na Sadybie: brak pojem- 
ników, zalegające odpady zielone. - Do dziś 
na nasze osiedle nie dojechały zamówione na 
początku października kontenery na odpady 
zielone. Z informacji uzyskanych z miasta wy- 
nika, że firmy ich nie podstawią, gdyż nie dys- 
ponują wolnymi kontenerami - mówi Marek 
Worach, zastępca kierownika ds. technicznych 
administracji osiedla Idzikowskiego. Zwraca 
także uwagę, że administracja od początku 
roku edukuje i zachęca do segregowania, a w 
obecnej sytuacji jest to bezcelowe. - Brak 
pojemników i zalegające śmieci w altanach 
śmietnikowych skutecznie zniechęcają do se- 
gregacji. Co dzień otrzymujemy telefony od 
mieszkańców z pretensjami, że nie ma pojem- 
ników na śmieci, że śmieci leżą luzem w alta- 
nach, że panuje bałagan śmieciowy - podsu- 
mowuje Marek Worach.
   W tym kontekście nieco zaskakiwać może 
sytuacja na Sielcach.  - Mieliśmy obawy, jak sy- 
tuacja będzie wyglądać w pierwszych dniach 
po zmianie firmy na Remondis, ale można 
powiedzieć, że w przypadku naszego osiedla 
wszystko przebiegło w miarę sprawnie. Sytua- 
cja jest na pewno nieporównywalnie lepsza, 
niż rok temu podczas zmiany firmy. Problem 
jest tylko z odpadami wielkogabarytowymi, 

które nawarstwiły się w altanach, a pierwszy 
odbiór wyznaczono dopiero na 26 paździer- 
nika - mówi Jolanta Jezierska, kierownik admi- 
nistracji osiedla Sielce. 

Żyj kolorowo, czyli pięć pojemników
na śmieci
   Ze zmianami dotyczącymi wyrzucania śmieci 
muszą uporać się także mieszkańcy. Mając 
nowy zestaw pojemników trzeba segregować 

odpady zgodnie z nowymi zasadami. Odpady 
zbierane są teraz w podziale na pięć frakcji: 
szkło, papier, odpady ulegające biodegrada- 
cji ze szczególnym uwzględnieniem bioodpa- 
dów, metale i tworzywa sztuczne oraz zmie- 
szane. Czy to dużo? Mieszkańcy japońskiego 
miasta Kamikatsu, dzielą na  aż... 45 frakcji.

  Jak to bywa w życiu - zasada jest 
prosta, ale wykonanie wprost przeciw- 
nie. Główna reguła segregacji śmieci 
jest bowiem jedna: należy oddzielać 
surowce od odpadów, które nie nada- 
ją się do powtórnego przetworzenia. 
Ale co nadaje się do przetworzenia,     
a co nie? Ulotkę z opisem jak sprawnie 
połapać się w selekcjonowaniu warto 
wyciąć z ostatniej strony M6 i zacho- 
wać. Właściwa segregacja odpadów nie 
jest łatwa i pełna pułapek czyhających 
na niewprawionych. Dla przykładu: pa- 
ragon to nie papier, a odpad zmiesza- 
ny, zbita szyba to nie… szkło (również 
odpad zmieszany), a zepsuty nabiał to 
nie odpad bio (a jakże - zmieszany).

Nasze drogie zmieszane
    Warto segregować odpady, bo to się opłaci. 
Nie, nikt nam za to nie zapłaci. To my będzie- 
my płacić mniej. Trzeba bowiem pamiętać, że 
znowelizowana ustawa o utrzymaniu czysto- 
ści i porządku w gminach wprowadza nowe 
podejście do opłat dla osób, które nie będą 
segregowały śmieci. Zapłacą oni nie mniej niż 
dwukrotność, ale nie więcej niż czterokrot- 
ność opłaty śmieciowej. W przypadku Warsza- 
wy - przy założeniu, że opłata dla selekcjonu- 
jących odpady pozostanie bez zmian - wrzu- 
canie wszystkiego do jednego pojemnika mo- 
że oznaczać koszt minimum 38 zł miesięcz- 
nie w przypadku gospodarstwa dwuosobowe- 
go. Jednocześnie wciąż nierozwiązany pozo- 
staje problem egzekwowania segregacji odpa- 
dów w budynkach wielorodzinnych. Okres 
kampanii wyborczej nie sprzyjał trudnym de- 
cyzjom w tym obszarze, ale spodziewać się 
należy, że wkrótce temat powróci. Póki co nie 
ma innych pomysłów niż odpowiedzialność 
zbiorowa. 

Jak poprawnie segregować odpady?
Edukacyjną ściągawkę do wycięcia zamiesz- 
czamy na ostatniej stronie M6.

M.I.

Planujesz sprzedaż 
mieszkania?

Sprawnie i szybko je do tego 
przygotujemy.

Wyczyścimy i wywieziemy 
wszystkie starocia w nim 

zalegające tj. meble, stoły, fotele 
itd.

Przyjadę i bezpłatnie wycenię 
usługę

Tel. 531 605 919
Zapraszam! 

DORADCA DS. 
NIERUCHOMOŚCI 

POMOŻE 
W SPRZEDAŻY, 

ZAKUPIE, WYNAJMIE
OCENA STANU TECHNICZNEGO

i PRAWNEGO MIESZKANIA

TANIO, SOLIDNIE, 
UCZCIWIE 

FIRMA:
 880 220 389

PROBLEMY Z POWODU ZMIANY FIRMY ODBIERAJĄCEJ ODPADY. NOWE ZASADY SEGREGOWANIA

BAŁAGAN ZE ŚMIECIAMI ZNOWU NA OSIEDLACH

Reklama

-------------------------------------
Do segregowania odpadów nie da 
się przekonać wszystkich mieszkań-
ców. Jak ktoś chce płacić więcej            
- jego wybór. Ale wciąż nie ma 
pomysłu na to, co zrobić by w blokach 
nie stosować odpowiedzialności 
zbiorowej
-------------------------------------

Czy  to Neapol? Nie, choć lokalizacja też może kojarzyć się           
z południem Europy. To pojemniki na ulicy Sardyńskiej. 
Zdjęcie nadesłane przez mieszkańców.
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    Montaż instalacji pozyskujących energię z promieni słonecznych na 
blokach jest opłacalny i warty wsparcia pożyczkami z Centralnego Fun- 
duszu Remontowego. Fotowoltaika (PV) powinna stanowić element 
przyszłego programu modernizacji zasobów spółdzielni. To główne 
wnioski płynące z analizy wykonanej przez biuro Zarządu i zaprezen- 
towanej Radzie Nadzorczej. Autorzy dokonali także prognoz opłacal- 
ności takich projektów dla wysokich i niskich budynków w spółdzielni: 
w najbardziej optymistycznych scenariuszach możliwy jest zwrot z in- 
westycji w ciągu 6 lat, ale może to być też dwa razy dłu- 
żej. Koszt instalacji o mocy 10 kWp - taka zosta- 
ła wzięta pod uwagę w materiale - został 
oszacowany na 55-60 tys. zł dla bu- 
dynku.

Fotowoltaika podbija Polskę
    Patrząc obecnie za okno trud- 
no może uwierzyć, że w Polsce 
mamy… idealne warunki do 
rozwoju fotowoltaiki. W Europie 
liderami w korzystaniu z tech- 
nologii ogniw fotowoltaicznych są 
jednak Wielka Brytania i Niemcy, a 
nie, jakby się mogło wydawać kraje 
basenu Morza Śródziemnego. Dzieje się  tak 
dlatego, że zbyt ostre słońce i wysokie temperatury 
prowadzą do przegrzania się ogniw i spadku ich wydajności. W rezul- 
tacie od kilku lat dynamicznie rośnie w Polsce zainteresowanie tą 
technologią. W raporcie „Rynek fotowoltaiki w Polsce 2019” przygoto- 
wanym przez ekspertów Instytutu Energetyki Odnawialnej czytamy, 
że „w całym 2019 roku przybędzie nawet 1 GW nowych instalacji PV,         
a moc skumulowana instalacji fotowoltaicznych w Polsce na koniec ro- 
ku mogłaby wynieść 1,5 GW”. To tyle, co Elektrownia Turów - piąta naj- 
większa pod względem mocy elektrownia węglowa w Polsce. 
   Coraz częściej po technologię PV sięgają też spółdzielnie mieszka- 
niowe, a w „Energetyce” projekt zrealizowano na osiedlu Idzikow- 
skiego na ośmiu budynkach - energia ze słońca wykorzystywana jest 
do oświetlenia części wspólnych i osiedlowego boiska. Na znacznie 
większą skalę elektrownia fotowoltaiczna powstała w spółdzielni 
„Wrocław-Południe” o czym pisaliśmy w poprzednim numerze M6. 
Duże projekty są lub będą realizowane przez spółdzielnie w Szcze- 
cinie, Poznaniu, Krakowie, Bydgoszczy czy Sopocie. 

Prąd z paneli nie do gniazdek w mieszkaniach
    Pamiętać przy tym należy, że w przypadku projektów możliwych do 

realizacji w przypadku spółdzielni zawsze jest mowa o pozyskaniu 
energii do części wspólnych i oświetlenia terenów osiedlowych. I bę- 
dzie to uzupełnienie zapotrzebowania, nie zaś całkowite zastąpienie 
energii z sieci. Zgodnie z obowiązującymi przepisami nie można jej 
dystrybuować wśród mieszkańców. W praktyce więc zysk wynika z ob- 
niżenia rachunków za energię elektryczną zużytą przez budynek, co  
w  kolejnych latach przekłada się jednak na oszczędności w portfelu. 
  Jak instalacja fotowoltaiczna działa w praktyce w budynkach wielo- 

rodzinnych? Panele montowane są na dachach, a wypro- 
dukowana energia elektryczna w pierwszej ko- 

lejności jest wykorzystywana na zaspoko- 
jenie własnego zapotrzebowania. In- 
stalacja jest podpięta do sieci ener- 
getycznej więc jeśli aktualna pro- 
dukcja jest większa niż bieżące 
zapotrzebowanie, nadwyżka 
jest odprowadzana do sieci              
i bilansowana w okresach rocz- 
nych, czyli wyprodukowana la- 

tem w nadmiarze mo- 
że być wykorzysta- 
na zimą, gdy pro- 
dukcja jest dużo  
mniejsza.   Nie    ma  

 magazynowania 
energii w bateriach czy akumulatorach, gdyż jest to bardzo droga 
opcja. Firma energetyczna dokonuje rozliczenia i wylicza opust do 
faktury. Co istotne, w myśl przepisów bilansowanie nie odbywa się 
1:1, ale za każdą 1 kWh energii wprowadzonej do sieci, jej wytwórca 
nie płaci zakładowi energetycznemu za 0,7 lub 0,8 kWh energii po- 
branej. Dlatego na bilans opłacalności inwestycji wpływa poziom ener- 
gii zużywanej na bieżąco.

Czy to się opłaca: tak. Jak bardzo? To zależy...
   Materiał przygotowany przez biuro Zarządu opisuje zagadnienie 
fotowoltaiki w miarę całościowo, ale trzeba mieć świadomość, że kon- 
kretna odpowiedź na pytanie o korzyści z instalacji na poszczegól- 
nych nieruchomościach zależy od bardzo wielu czynników. Dokument 
pokazuje wszystkie parametry i zmienne, które należy brać pod uwa- 
gę i które w konsekwencji determinują ekonomiczny wymiar inwesty- 
cji. Całość stanowi bowiem bardzo skomplikowane równanie, w któ- 
rym uwzględnić trzeba koszt i jakość paneli i ich instalacji, ewentualne 
użycie tzw. trackerów, czyli ruchomych platform, dzięki którym pane- 
le podążają za słońcem, sam kierunek ekspozycji paneli i możliwości 

ZARZĄD REKOMENDUJE INWESTYCJE W PANELE FOTOWOLTAICZNE NA OSIEDLACH. POZWOLI TO ZMNIEJSZYĆ 
NEGATYWNE SKUTKI PODWYŻEK CEN ENERGII

ZIELONE ŚWIATŁO DLA ZIELONEJ ENERGII

NFOŚIGW wesprze fotowoltaikę w spółdzielniach?
    Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej do końca roku przedstawi propozycję dla spółdzielni i wspólnot mieszkanio- 
wych zainteresowanych inwestowaniem w fotowoltaikę. - Blokowiska to jest genialne miejsce na fotowoltaikę. Są budynki mieszkalne z da- 
chami, na których z powodzeniem można montować duże instalacje fotowoltaiczne. One mogą służyć do tego, żeby zaspakajać zapotrzebo- 
wanie na energię dla części wspólnej budynków wielorodzinnych. Fotowoltaika uniezależni spółdzielnie od wahań cen na rynku energii, zaś 
po spłaceniu zobowiązań kredytowych przyczyni się do realnych obniżek na rachunkach dla spółdzielców - powiedział na początku 
października prezes NFOŚiGW Piotr Woźny cytowany przez PAP.
   Szef NFOŚiGW podkreślił, że instalacje fotowoltaiczne pozwolą spółdzielniom ustabilizować ceny energii elektrycznej, zaś w stosunkowo 
szybkim czasie mogą przełożyć się na niższe opłaty dla mieszkańców. Jak słusznie zauważył, obecnie barierą rozwoju fotowoltaiki jest brak 
instrumentów finansowych stworzonych specjalnie dla spółdzielni i wspólnot mieszkaniowych. Podał, że trwają prace nad komercyjnym 
instrumentem finansowym dotyczącym inwestycji w instalacje fotowoltaiczne. Deklaracja padła podczas spotkania z prezesami poznańskich 
spółdzielni mieszkaniowych zainteresowanych odnawialnymi źródłami energii.

Sopocka 
spółdzielnia „Przylesie” na 

dachach budynków ma 542 solary. 
Rocznie wytwarzają ponad 130  

MWh energii.
fot.SM „Przyle

sie”.
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 techniczne budynku. Dla przykładu: duży wpływ na wydajność paneli 
zainstalowanych na osiedlu Idzikowskiego miała konieczność powie- 
szenia ich pionowo na ścianie zwyżki dachowej. Wpływ na finalne 
wyliczenia ma też ilość energii wyprodukowanej, która jest zużywana 
przez budynek na bieżąco, czy trudne do skalkulowania  ceny energii 
elektrycznej w perspektywie 10-20 lat. 
    Z kalkulacji zamieszczonych w dokumencie wynika, że w wariancie 
optymistycznym i z uwzględnieniem dofinansowania możliwego do 
uzyskania od miasta (o czym w dalszej części artykułu), inwestycja 
spłaci się - w efekcie obniżenia rachunków za energię  w częściach 
wspólnych nieruchomości lub oświetlenia osiedla - po 6 latach, co na- 
leży uznać za bardzo korzystne. Brak dofinansowania wydłuża ten 
czas o 2-3 lata. Przeprowadzone kalkulacje pokazują też, że spory 
wpływ na czas zwrotu nakładów na inwestycji ma – wspomniana wyżej 
- ilość energii zużywanej od razu na własne potrzeby. W analizie 
przyjęto wartości 20, 30 i 50 proc. - ten ostatni parametr dla dobrze 
dobranej instalacji ma miejsce tylko w budynkach wysokich, które 
zużywają więcej prądu, np. z powodu zasilenia wind. 
 
Taniejące panele + drożejący prąd = fotowoltaika
Analiza zwraca też uwagę na dynamiczne zmiany w samej technologii 
- taniejące panele fotowoltaiczne i wzrost ich efektywności. W połą- 
czeniu ze zmianami cen energii powoduje to, że praktycznie co roku 
należałoby robić aktualizację wyliczenia rentowności. Tym bardziej, 
że dziś nikt nie potrafi powiedzieć jakie będą ceny prądu w przyszłym 
roku, a co dopiero mówić o perspektywie kilku czy kilkunastu lat. Klu- 
czowe jest jednak, że łącząc oba powyższe trendy można oczekiwać, 
że okres zwrotu z inwestycji będzie coraz krótszy. 
   W polskich warunkach klimatycznych optymalnie zlokalizowana i wy- 
konana instalacja fotowoltaiczna jest w stanie wyprodukować rocznie 
w okolicach 1000 kWh z zainstalowanego 1 kW mocy. Instalacja takiej 
mocy zajmuje od 7 do 15 mkw. Z tym że w warunkach budynków 
spółdzielni produkcja będzie mniejsza, choćby ze względu na fakt 
konieczności dostosowania instalacji do dachu. To oznacza gorsze 
warunki wentylacji przekładające się na spadek wydajności o nawet 
10 proc i nie zawsze optymalną orientację.
   Przy obecnej technologii na pewno nie należy obawiać się zużycia 
paneli fotowoltaicznych. Renomowani producenci (na rynku nie bra- 

kuje też tanich chińskich modułów) dają 10 lat gwarancji i dekla- 
rują spadek mocy rzędu 0,5 proc. rocznie. 

Trudno o dofinansowanie
   Dokument Zarządu porusza też kwestie finansowe. Podstawowym 
źródłem wsparcia dla tego typu projektów może być dotacja z Biura 
Ochrony Środowiska Urzędu m.st. Warszawa. Przepisy pozwalają na 
ubieganie się o maksymalnie 40 proc. wartości przedsięwzięcia z limi- 
tem 15 tys. zł na jedną   instalację. Autorzy dokumentu do analizy 
przyjęli instalację o mocy 10 kWp, której koszt został oszacowany na 
55-60 tys. zł  dla budynku. Ewentualne dofinansowanie mogłoby więc 
sięgnąć 25 proc. kosztów inwestycji. Kluczowy w przypadku MSM 
„Energetyka” jest jednak fakt, że dotacje te objęte są przepisami o po- 
mocy de minimis. Limit takiego wsparcia w myśl przepisów europej- 
skich nie może przekraczać równowartości 200 tys. euro dla jednego 
podmiotu w ciągu 3 lat. W latach 2017-2019 spółdzielnia praktycznie 
cały ten limit wykorzystała  na usuwanie wyrobów azbestowych. Ale   
w 2020 r. pojawi się możliwość ubiegania się o dotacje w wysokości 
do 68 tys. euro, czyli około 290 tys. zł. Gdyby całość limitu pomocy de 
minimis przeznaczyć wyłącznie na fotowoltaikę, to nieruchomości 
mogłyby ubiegać się o 19 dotacji (limit 15 tys. zł). W 2021 r. byłoby to 
15 dotacji, zaś w 2022 r. 21 dotacji. I właśnie ten cel jako priorytet              
w postępowaniach wewnątrzspółdzielczych - dotyczących ubiegania 
się o dofinansowanie dotacjami rekomenduje przytoczony dokument.
    Elektrownia fotowoltaiczna na dachu to oczywiście duże korzyści dla 
środowiska i redukcja emisji dwutlenku węgla na wiele sposobów. 
Produkując tzw. czysty prąd zużywa się mniej prądu powstającego ze 
spalania węgla. To przede wszystkim oszczędność, możliwość docelo- 
wego obniżenia opłat za energię zużywaną przez budynek i osiedle. 
Trzeba bowiem mieć świadomość, że energia elektryczna zużywana 
przez nieruchomość to nie tylko światło na klatkach i windy, ale zesta- 
wy hydroforowe, pompy cyrkulacyjne, wentylatory i inne.  Z danych za 
2018 rok wynika, że przykładowe zużycie energii w częściach wspól- 
nych przypadające do rozliczenia na jeden lokal w budynku niskim to 
133 kWh, a w wysokim 186 kWh. Koszt energii elektrycznej już dziś 
stanowi istotne obciążenie, a oczekiwać należy sporych wzrostów. 
Spółdzielnia szacuje, że cena prądu dla części wspólnych budynków          
i oświetlenia osiedli wzrośnie w przyszłym roku nawet o 30-50  proc. 

Mariusz Ilnicki

Mieszkańcy, ale nie 
członkowie. Nie ma 
przymusu należenia do 
spółdzielni, choć warto
   Zmiana prawa z 2017 roku spowodowała 
duże zmiany w kwestiach uzyskania i utraty 
członkostwa w spółdzielni mieszkaniowej. 
Według nowych uregulowań zróżnicowana 
została w tym zakresie sytuacja osób posia- 
dających lokale o statusie spółdzielczym 
(spółdzielcze lokatorskie prawo do lokalu 
mieszkalnego oraz spółdzielcze własnościo- 
we prawo do lokalu) i właścicieli lokali 
wyodrębnionych na własność. Ci pierwsi zo- 
stali obowiązkowo wcieleni do spółdzielni           
i stali się członkami z mocy prawa, nieza- 
leżnie od woli i bez obowiązku składania de- 
klaracji. Nieco inaczej wygląda sytuacja po- 
siadaczy odrębnej własności lokalu. Ci wła- 
ściciele mogą, ale nie muszą zostać człon- 
kami spółdzielni. W ich przypadku wyma- 
gane jest wypełnienie deklaracji przystąpie- 
nia spółdzielni - na przykład wtedy, gdy ku- 

pią lokal na rynku. W świetle obecnych prze- 
pisów jeśli zdecydują się wstąpić w szeregi 
spółdzielców, nie muszą opłacać wpisowe- 
go i udziałów, a jedynie jednorazową opłatę 
na działalność społeczno-wychowawczą 
(zgodnie ze Statutem MSM „Energetyka”)          
i złożyć odpowiednią deklarację.
     W MSM „Energetyka” 821 osób posiadają- 
cych prawo własności lokali nie jest człon- 
kami spółdzielni (stan na dzień 30 września 
2019 r.). Jakie to niesie ze sobą konsekwen- 
cje? Przede wszystkim czynne i bierne pra- 
wa wyborcze. Nie mogą oni kandydować do 
RDN, rady osiedla, Rady Nadzorczej, ani wy- 
bierać osób ubiegających się o wybór do tych 
organów, czy współdecydować na Walnym 
Zgromadzeniu Członków. Nie będąc człon- 
kiem spółdzielni nie ma możliwości kontroli 
organów spółdzielni takich jak Zarząd czy 
Rada Nadzorcza i sposobu, w jakim te orga- 
ny zarządzają mieniem spółdzielni (infra- 
struktura, otoczenie, drogi dojazdowe itp.). 
Właściciel, ale nie członek, ma jednak prawo 
zażądać od spółdzielni kalkulacji wysokości 
opłat.
    Są i korzyści materialne płynące z członko- 

stwa. Mówi o tym art. 5 ust. 2 ustawy o spół- 
dzielniach mieszkaniowych, zgodnie z któ- 
rym pożytki i inne przychody z własnej dzia- 
łalności gospodarczej spółdzielnia może 
przeznaczyć w   szczególności na pokrycie 
wydatków związanych z eksploatacją i utrzy- 
maniem nieruchomości w zakresie obcią- 
żającym członków oraz na prowadzenie 
działalności społecznej, czy kulturalnej.
  MSM „Energetyka” regularnie uzyskuje 
kilkumilionowe zyski w postaci nadwyżki 
bilansowej. Jej główne źródło to wynajem 
powierzchni usługowych. Te pieniądze są 
rokrocznie dzielone pomiędzy spółdziel- 
ców i w rezultacie obniżają wysokość odpi- 
sów na fundusz remontowy - w myśl uchwały 
Walnego Zgromadzenia Członków z czerw- 
ca 2019 r. na fundusze remontowe budyn- 
ków przeznaczono 4,3 mln zł. Osoby, które 
mieszkają w tym samym budynku, ale nie 
będą należeć do spółdzielni, z takich „upu- 
stów"  skorzystać nie mogą. Krótko mówiąc: 
dopóki „Energetyka” wypracowuje „zyski”, 
członek spółdzielni płaci mniej za mieszka- 
nie niż właściciel lokalu, który nie jest człon- 
kiem.

opr. red..
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SPÓŁDZIELNIA W OBIEKTYWIE

SENIORZY NA MEDAL. Krystyna Zienkiewicz-           
-Domalewska ze Stegien Południe zdobyła na III 
Warszawskiej Olimpiadzie Seniorów złoty medal          
w biegu na 40 metrów, w kategorii wiekowej 80+. 
Pani Krystyna działa  w Radzie Osiedla Stegny 
Południe, a także jest członkinią Mokotowskiej Rady 
Seniorów i liderką Klubu Seniora Optymiści działa- 
jącego w Stowarzyszeniu OKAS.

NOWA INWESTYCJA NA SIELCACH. Przy ulicy Zwierzynieckiej 
powstaje nowy budynek - inwestycja WB-1 będzie składać się z 
dwóch części: pięcio- i ośmiokondygnacyjnej, oprócz 169 miesz- 
kań znajdą się w niej lokale usługowe. Szczegółowych informacji 
dla zainteresowanych udziela dział członkowski w biurze Zarządu 
przy Zwierzynieckiej 8A. Tel: 22 841 60 11, wewn. 206 lub 207. 

BURMISTRZ MOKOTOWA DOCENIA DZIAŁANIA NA RZECZ  SENIORÓW. 
Rada Seniorów Dzielnicy Mokotów otrzymała wyróżnienie od burmistrza 
Mokotowa Rafała Miastowskiego za działania na rzecz aktywizacji seniorów. 
Mokotowska Rada Seniorów w większości składa się z mieszkańców osiedli 
MSM „Energetyka”. Na zdjęciu prezydium Rady, od lewej: Ewa Samp-Stanis- 
ławska - sekretarz (Idzikowskiego), Krystyna Śmigielska - pierwsza wice- 
przewodnicząca (Idzikowskiego), Grażyna Cabaj-Olejnik - przewodnicząca 
(Stegny Północ) i Ryszard Bombała - drugi wiceprzewodniczący (Sadyba).

„MIŚ” NA STEGNACH, CZYLI KINO PLENEROWE. W tym 
roku po raz pierwszy na Stegnach pojawiło się kino plenerowe. 
Pierwszy seans filmu „Miś” odbył się 31 sierpnia na Stegnach 
Południe, a drugi - „Hydrozagadka", 14 września na Stegnach 
Północ. Pokazy zorganizowane zostały przez działające od 
2012 r. Partnerstwo Nasze Stegny. Mogły się one odbyć 
dzięki finansowaniu ze środków Dzielnicy Mokotów. Pogoda 
dopisała i oba wydarzenia zebrały dużą publiczność. Kino 
plenerowe powróci w przyszłym roku - projekt na organi- 
zację czterech seansów zyskał poparcie w głosowaniu 
mieszkańców w ramach budżetu obywatelskiego.

SĄSIEDZKI HANDEL NA PCHLIM TARGU. Na Stegnach 
Południe zorganizowano pchli targ. Mieszkańcy chętnie 
skorzystali z okazji - zarówno do sprzedania, jak i do kupienia 
oryginalnych przedmiotów, czy odzieży. Organizatoram była 
grupa Nasze Podwórko, a administracja osiedla dołączyła się 
do inicjatywy i ufundowała dla uczestników kiełbasę z grilla. 

BRYDŻ TOWARZYSKI. 20 października w Szkole Podstawowej 
Integracyjnej nr 339 przy ul. św. Bonifacego 10 odbył się III 
Mokotowski Turniej Brydżowy Par na Naszym Podwórku pod 
patronatem Burmistrza Mokotowa. Turniej przewidziano na 50 
par, a organizatorzy od razu zapowiedzieli kolejną edycję. 
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     1 stycznia 2018 roku władze Warszawy wprowadziły całkowity zakaz 
używania dmuchaw do sprzątania liści, w ramach programu ochrony 
powietrza. Zakaz nie dotyczy jednak zarządców spółdzielni oraz 
właścicieli nieruchomości i na osiedlach „Energetyki” wciąż używa się 
mechanicznych wspomagaczy przy zamiataniu liści. Tymczasem to 
praktyka warta wprowadzenia na naszych osiedlach. Dmuchawy 
hałasują, przeszkadzają mieszkańcom, zwierzętom domowym                        
i dzikim, zanieczyszczają, emitują toksyczne spaliny długo utrzymują 
ce się w wilgotnym jesiennym powietrzu. Szkodliwe pyły emitowane 
przez kominy i samochody osiadają na chodnikach. Dmuchawy znów 
wprowadzają je do atmosfery.
    Zasadniczo opadłych liści najlepiej w ogóle nie powinno się grabić. 
Liście to ważny składnik ekosystemów, a usuwając je, robimy z ogro- 
dów biologiczne pustynie. Liście z drzew i krzewów to podstawowy 
składnik ściółki, która nie tylko zabezpiecza rośliny w razie bezśnież- 
nej zimy, ale jest niezbędnym elementem ich właściwego wzrostu. 
Wygrabiając wszystkie liście i martwe części roślin pozbawia się glebę 
materii organicznej, ziemia nie ma właściwej struktury i pozbawiona 
jest składników odżywczych. Konieczne stają się wtedy nawozy 
sztuczne.
    Rozkładające się liście i szczątki innych roślin chronią przed mrozem 
korzenie i nasiona znajdujące się w ziemi. Wygrabienie liści powoduje 
konieczność otoczenia nowo posadzonych roślin mieloną korą. 
Prowadzi to do paradoksu, bo gdyby pozostawić liście, nie byłoby 
potrzeby okładania korą. Oszczędność czasu i środków. Ponadto 
opadłe liście zapobiegają nadmiernemu przesuszeniu gleby, co ma 
szczególne znaczenie w Warszawie i na naszych osiedlach. Z pewno- 
ścią niewiele osób zdaje sobie sprawę, że grabienie liści ma wpływ na… 
brak ptaków. W ściółce rozwijają się liczne organizmy glebowe, które 
stanowią pożywienie dla ptaków. Z braku naturalnego pokarmu na

ziemi drobne ptaki zniknęły z naszych osiedli.
    Brak liści to również brak tlenu. W podłożu pozbawionym powietrza 
korzenie nie mają skąd pobierać tlenu. Dzięki pozostawionym liściom 
nie trzeba spulchniać gleby wokół roślin i napowietrzać trawników.
Pozostały tylko te, które potrafią przetrwać w tak zmodyfikowanym 
środowisku. Czyli wielkie wrony, które nauczyły się wyciągać odpadki 
z osiedlowych koszy i rozwlekać je po okolicy. I szczury. Dla porządku 
należy dodać, że wyjątek stanowią liście kasztanowców, które bez- 
względnie należy usuwać i utylizować ze względu na inwazję szkodnika 
tych drzew - motyla szrotówka. Także liści dębów i orzechów nie 
należy pozostawiać ze względu na zawarte w nich garbniki.
      Oczywiście, trudno sobie wyobrazić, że na rozległych terenach 
zielonych spółdzielni zaprzestanie się grabienia liści. Podczas jednego 
z badań satysfakcji mieszkańców prowadzonego co roku przez MSM 
„Energetyka” mieszkańcy jednego z osiedli niesprzątnięte liście wska- 
zali jako jeden z najbardziej irytujących problemów, a interwencje w tej 
sprawie w administracjach są stałym elementem każdej jesieni. Jednak 
wygrabiając wszystkie liście i martwe części roślin pozbawia się glebę 
materii organicznej, ziemia nie ma właściwej struktury i pozbawiona 
jest składników odżywczych. Wieloletnie usuwanie wszystkich liści 
szkodzi drzewom.
    Można zrobić dwie rzeczy - po pierwsze edukować (temu służy ten 
tekst). Po drugie spróbować wprowadzić zmiany w miejscach w któ- 
rych sterylne wyczyszczenie powierzchni ze starych liści nie jest 
niezbędne. Eksperci Towarzystwa Przyrodniczego „Bocian” proponują 
miejsca w których z powodu zacienienia (przez drzewa i krzewy) nie 
rośnie trawa, a także powierzchnie pomiędzy krzewami i bylinami 
okrywowymi. To zmiana, która nikomu nie zaszkodzi, a szybko wszy- 
scy przekonamy się o zaletach wynikających z nowego rozwiązania. 
  Pozytywne aspekty pozostawiania opadających liści i zakaz stosowa- 
nia dmuchaw do ich usuwania - były jednymi z tematów przedstawio- 
nych przez przedstawicieli Lasów Miejskich Warszawa podczas 
spotkania zorganizowanego na Stegnach Południe przez grupę 
mieszkańców Nasze Podwórko.

Dmuchawy - nie, 
liście - tak

   W rogu ulicy Czerniakowskiej i alei Polski 
Walczącej uroczyście odsłonięto Pomnik Żoł- 
nierzy Batalionów Chłopskich i Ludowego 
Związku Kobiet. Swoją cegiełkę do jego pow- 
stania dołożyła również MSM „Energetyka”. 
    W uroczystościach udział wzięli przedstawi- 
ciele władz centralnych i samorządowych, 
wojska i środowisk kombatanckich, nie za- 
brakło też reprezentantów spółdzielni i oko- 
licznych mieszkańców. Pomnik odsłonięto 8 
października - dokładnie w 79. rocznicę pow- 
stania Batalionów Chłopskich. Odsłonięcia 
dokonali wspólnie prezes Zarządu Głów- 
nego Ogólnopolskiego Związku Żołnierzy 
Batalionów Chłopskich, prezes Instytutu Pa- 
mięci Narodowej, szef Urzędu do Spraw Kom- 
batantów i Osób Represjonowanych, prezes 
Polskiego Stronnictwa Ludowego oraz bur- 
mistrz Dzielnicy Mokotów m.st. Warszawy. 
Podczas uroczystości odczytano list Prezy- 
denta RP Andrzeja Dudy, a całym obchodom 
towarzyszyła Kompania Reprezentacyjna 

Wojska Polskiego. Uroczystość zakończyła się 
Apelem Pamięci oraz złożeniem wieńców 
przed nowym pomnikiem. Ceremonię odsło- 
nięcia i poświęcenia na Sielcach poprzedziła 
uroczysta msza święta w Świątyni Opatrzności 
Bożej w intencji poległych, zmarłych i żyjących 
żołnierzy tej formacji.
  Pomnik stanął na gruncie będącym w dzier- 
żawie MSM „Energetyka” i to spółdzielnia przy- 
gotowała teren pod jego postawienie. Jest to 
tzw. plac miejski, a w bezpośrednim sąsiedz- 
twie monumentu planowana jest inwestycja 
W-20. Po odsłonięciu pomnika będzie konty- 
nuowana budowa placu miejskiego, który jest 
realizowany wspólnie przez spółdzielnię i Za- 
rząd Dzielnicy Mokotów przy współudziale Za- 
rządu Zieleni. Od strony narożnika ulic wy- 
rośnie kompozycja z ukośnych pasów krze- 
wów i trawy ozdobnej. Jak informuje Urząd 
Dzielnicy, klimatem otoczenie ma nawiązywać 
do sielskich pól. Inwestycja ma zostać zreali- 
zowana do końca roku. 

  Działania spółdzielni w tym obszarze do- 
cenił Urząd ds. Kombatantów i Osób Repre- 
sjonowanych przyznając pamiątkowe meda- 
le prezesowi Zarządu Piotrowi Kłodzińskiemu 
i pełnomocnikowi Zarządu Zbigniewowi 
Kociszewskiemu. Obok obu wyróżnionych       
w uroczystościach na Sielcach uczestniczyła 
także przewodnicząca Rady Osiedla Sielce 
Maria Domańska. Wydarzenie cieszyło się du- 
żym zainteresowaniem mediów i okolicznych 
mieszkańców.
  Bataliony Chłopskie zostały utworzone w 
1940 roku w wyniku sporów politycznych 
wewnątrz Związku Walki Zbrojnej. Była to 
organizacja zbrojna związana ze Stronnic- 
twem Ludowym oraz Związkiem Młodzieży 
Wiejskiej Rzeczypospolitej. W okresie szczy- 
towej liczebności Bataliony Chłopskie liczyły 
ok. 170 tys. członków będąc drugą po Armii 
Krajowej największą formacją zbrojną w oku- 
powanej Polsce. Historycy szacują, że w trak- 
cie otwartych walk, działań dywersyjnych oraz 
w wyniku aresztowań poległo ok. 7 tys. żoł- 
nierzy Batalionów Chłopskich.
  Historię starań o powstanie pomnika oraz 
dlaczego stanął właśnie na Sielcach prezen- 
tujemy w ramach cyklu „Korzenie Mokotowa”  
na następnej stronie.

Pomnik Batalionów Chłopskich 
stanął na Sielcach

Ewelina Babicka, Jakub Zieliński
Nasze Podwórko

M.I.
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KORZENIE MOKOTOWA: SIELCE ZYSKAŁY NOWY MONUMENT

CHŁOPSKA ARMIA W CIENIU 
WIELKIEGO KŁOSA NA SIELCACH

Pomnik upamiętniający 
Bataliony Chłopskie oraz 
Ludowy Związek Kobiet 
stanął na Sielcach. Poza 
faktem, że Sielce kiedyś 
były osobną wsią,  lokaliza- 
cja jest zupełnie przypad- 
kowa. Nie mniej okolica 
zyskała interesujący mo- 
nument z ciekawą 
historią w tle.

   „Uwagę przechodniów zwraca nietypowa bryła wyrastająca po- 
nad blaszanym ogrodzeniem u zbiegu Czerniakowskiej i al. Polski 
Walczącej. (…) Podzielona na segmenty spiczasta bryła może bu- 
dzić skojarzenia z krwiożerczymi kosmitami z filmów SF”, pisał 
Michał Wojtczuk na portalu warszawa.wyborcza.pl kilka dni przed 
uroczystościami odsłonięcia i poświęcenia w Warszawie nowego 
pomnika. Monument do połowy zasłonięty czarną plandeką, wspi- 
nający się ponad metalowe ogrodzenie, rzeczywiście mógł być           
w tej postaci i scenerii różnie interpretowany i kojarzony na przyk- 
ład z pozaziemskimi istotami. „Skojarzenia z kosmitami znikną, 
gdy płachta zostanie zdjęta” - uspokajał Wojtczuk. 
    To pomnik upamiętniający Bataliony Chłopskie i Ludowy Związek 
Kobiet. Przedstawia wyrastającą u podstawy źdźbła kłosa grupę 
żołnierzy i sanitariuszkę, nad którymi swój parawan rozłożył og- 
romnych rozmiarów kwiatostan. Ten z kolei, zgodnie z koncepcją 
autorów pomnika jest tłem dla uchwyconych w dynamicznym kro- 
ku bojowników, wartko podążających naprzód. Postaci na pierw- 
szym planie są bardzo realistyczne, te w tle zdają się rozmywać            
i zatapiać w monstrualnym, lekko falującym kwiatostanie, wyraź- 
nie dominującym swoją ciężkością nad całością kompozycji. Ta           
z kolei spoczywa na prostokątnym, łagodnie ściętym ku tyłowi po- 
dium wtopionym w surową nawierzchnię z płyt chodnikowych. Na 
postumencie od frontu wyryto inskrypcję: „W hołdzie żołnierzom 
Batalionów Chłopskich i Ludowego Związku Kobiet”. 
   W przyszłości wokół pomnika ma zrobić się zielono. W narożniku 
ulic pojawią się pasy krzewów i traw ozdobnych w ukośnej kom- 
pozycji, a teren wokół chodnika będzie wyłożony kostką. Aranża- 
cja będzie częścią powstającego tu placu miejskiego. Jego obszar 
należący do miasta realizowany jest przy współudziale Zarządu 
Zieleni, z kolei część pozostająca w zasobach MSM „Energetyka” 
finansowana jest z środków spółdzielni oraz Urzędu Dzielnicy 
Mokotów. Za kilka lat w bezpośrednim sąsiedztwie stanie nowy 
budynek, który planuje wznieść spółdzielnia. 
   Pomnik, który stanął na Sielcach upamiętniający czyn zbrojny 
chłopskiej armii powstał z inicjatywy weteranów. Mogli oni liczyć 
na wsparcie ze strony Polskiego Stronnictwa Ludowego, w szcze- 
gólności jego prezesa Władysława Kosiniaka-Kamysza i sekretarza 
partii Piotra Zgorzelskiego. Decyzja o wzniesieniu w Warszawie 
monumentu zapadła w 2008 roku na X Kongresie PSL. Funda- 
torem pomnika są kombatanci, którzy przeznaczyli na ten cel 
własne składki. Swój finansowy wkład w szczytną ideę budowy 
pomnika miał również Instytut Pamięci Narodowej.
  Projekt monumentu powstał w pracowni krakowskich artystów 
Agnieszki Świerzowicz-Maślaniec i jej męża Marka Maślańca. To już 
ich drugie dzieło, po statule Kazimierza Górskiego, jakie możemy 
oglądać w Warszawie. Projekt pomnika mającego na celu upamięt- 
nienie bohaterskiej walki żołnierzy z Batalionów Chłopskich wy- 

grał w konkursie architektonicznym rozpisanym w 2013 r. przez wetera- 
nów formacji przy wsparciu działaczy PSL i we współpracy ze Stowarzysze- 
niem Architektów Polskich. I było już wiadomo, że pomnik w kształcie wiel- 
kiego kłosa stanie w Warszawie. Przedstawicielom partii zależało, aby było 
to w miejscu położonym względnie blisko centrum, z tego powodu odrzu- 
cali rejon ulicy Batalionów Chłopskich na obrzeżach Bemowa. Początkowo 
statuę planowano wznieść na skwerze batalionu AK „Granat” u zbiegu ulic 
Woronicza i Puławskiej. „Rzeźbiarze przymierzali tam nawet 7,5-metrową 
makietę w skali 1:1, zrobili też pierwsze odlewy” - czytamy w artykule 
Michała Wojtczuka z 2017 r. zamieszczonym na portalu warszawa.wy- 
borcza.pl. Jednak uchwalony w 2010 r. przez Radę Warszawy plan zagos- 
podarowania Ksawerowa, przewidujący w tym rejonie inne działania, cał- 
kowicie pokrzyżował plany ustawienia tam pomnika. Dzielnica zapro- 
ponowała nową lokalizację dla monumentu, a przedstawiciele ludowców       
i weteranów zaakceptowali ją. I tak pomnik znalazł się na na osiedlu Sielce. 
Monument uroczyście odsłonięto 8 października, w przypadającą tego 
dnia 79. rocznicę utworzenia Batalionów Chłopskich.
   Tym samym po 13 latach nieobecności w Warszawie symbolu upamięt- 
niającego tę armię, pomnik w całości dedykowany chłopskim żołnierzom 
ponownie pojawił się w mieście. Przypomnijmy, że do 2006 r., przed ów- 
czesną siedzibą PSL przy ul. Grzybowskiej 4 stał Pomnik Czynu Chłopskie- 
go projektu jednego ze zdolniejszych rzeźbiarzy polskich, Stanisława 
Sikory. Miał formę pogańskiego, niespełna ośmiometrowego masywnego 
obelisku z piaskowca.  W części środkowej zdobiony był ceramicznym fry- 
zem obrazującym sceny taneczne Państwowego Zespołu Ludowego Pieśni 
i Tańca „Mazowsze”. W części wieńczącej znalazły się płaskorzeźby twarzy 
działaczy chłopskich patrzące na cztery strony świata. Oprócz żołnierza 
Batalionów Chłopskich artysta wykuł twarz Bartosza Głowackiego, Michała 
Drzymałę i Wiciarki, dziewczyny z Zielonego Krzyża, kobiecej organizacji 
niosącej pomoc sanitarną żołnierzom spod znaku BCh. W 2006 r. ważący 
blisko 40 ton monument został zdemontowany, przetransportowany i po- 
nownie złożony w Muzeum Historii Polskiego Ruchu Ludowego w Piasecz- 
nie koło Gniewu (woj. pomorskie).
  Ponieważ na pomnik czekano ponad dekadę, kombatanci nie kryli wzru- 
szenia. „Radość miesza mi się ze smutkiem. Cieszę się, że nasza batalia        
o pomnik wreszcie się zakończyła. Żal mi, że tak wiele koleżanek i kole- 
gów, nie dożyło tego momentu. Bardzo chciałbym podziękować posłowi 
Piotrowi Zgorzelskiemu, który nam pomógł doprowadzić naszą misję do 
końca - powiedział płk Zbigniew Zaborowski, prezes Ogólnopolskiego 
Związku Żołnierzy Batalionów Chłopskich cytowany przez stronę inter- 
netową PSL. 

Hubert Habrat - licencjonowany przewodnik po Warszawie

Reklama
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Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Wolnoć Tomku w swoim 
domku...
   .
    - Pani napisze o tym do M6 - zaczepiają mnie czasem znajomi                    
z osiedla podczas spaceru z psem. Odbieram to, jako dobry znak, że 
intencja moich felietonów jest właściwie zrozumiana. Nie od razu 
tak było. Kiedy wystartowałam w naszym spółdzielczym periodyku 
z pisaniem i na tzw. linii umieściłam dość zabawny w moim przeko- 
naniu lead „Z łokciami na parapecie”, nawet w szacownej radzie 
osiedla odezwały się krytyczne głosy, że redakcja pochwala plotkar- 
stwo. Bo jakże - siedzi jakaś pańcia w oknie, ma poduszkę na parape- 
cie dla wygody łokci i nasłuchuje, o czym mówią przechodzący pod 
blokiem. 
  Teraz się przyznam, że w pierwszym odruchu chciałam oponentom 
tłumaczyć, na czym polega specyfika felietonu, przestrzec, aby nie 
brali tytułu dosłownie. Ale zaraz przyszła refleksja - czy ja mam 
przed sobą studentów, którym wykładam zasady gatunków dzienni- 
karskich, jak to mi się zdarzało przez kilka lat w Instytucie Dzienni- 
karstwa Uniwersytetu Warszawskiego?  Puściłam mimo uszu 
krytyczne uwagi. Chyba słusznie, bo czas zrobił swoje, najbardziej 
surowy cenzor byłej rady przestał zgłaszać pretensje. Możliwe, że 
nie czyta wszystkiego w M6.
    A ja, jak często to się zdarza w przypadku felietonistów, stałam się 
po trosze skrzynką pocztową dla moich znajomych ze Stegien Połud- 
nie. Adresat jest różny: czasem administracja osiedla, a czasem 
sąsiad, któremu nadawca nie chce powiedzieć czegoś przykrego 
prosto oczy. 
   Oto przykład z ostatnich tygodni. W wielu blokach trwa uciążliwa 
dla mieszkańców wymian rur: gazowych, następnie wodociągowo-   
-kanalizacyjnych, albo wszystkich na raz. Przedsięwzięcie skompli- 
kowane, ale niezbędne - bloki stoją już kilkadziesiąt lat, urządzenia 
hydrauliczne pękają, zwłaszcza wysokościowcach nie ma tygodnia, 
by nie zdarzyła się awaria. A co do gazu, wymiana instalacji jest 
wymogiem dozoru gazowniczego. Oczywiście, wszyscy spółdzielcy 
to rozumieją, ale kiedy trzeba podporządkować się terminowi 
operacji, wykazać sąsiedzką solidarność (roboty prowadzone są 
pionami, nieobecność jednego lokatora powoduje, że nie można 
zakończyć instalacji), zdarzają się odmowy udostępniania lokalu. 
Powód? Bo cała kuchnia czy łazienka, również szacht instalacyjny, 
są wyłożone glazurą, lub boazerią i aby się dostać do węzła, trzeba 
wszystkie osłony zdjąć. 
    To nie jest czas na pytanie, komu zabrakło wyobraźni, gdy zabudo- 
wywał strategiczne miejsca w kuchni, czy łazience.Prawdopodobnie 
remont był wykonany poi amatorsku przez pragnącego zaoszczę- 
dzić na fachowcu użytkownika lokalu.  

    W znanym mi bloku młoda właścicielka jednego z lokali nie wpusz- 
czała ekipy hydraulików przez prawie tydzień, bo „nie będą jej rujno- 
wali dopiero co urządzonej łazienki”. W rezultacie roboty stanęły           
i oczywiście w całym pionie nie było wody. Kiedy pertraktacje nic nie 
dały, ktoś z udręczonych mieszkańców wziął się na sposób: wywiesił 
w widocznym miejscu na klatce informację, dlaczego doszło do 
paraliżu robot i co o tym myśli. Anatema towarzyska podziałała, 
buńczuczna właścicielka wyczuwając wrogość sąsiadów załamała 
się w swym uporze i wreszcie udostępniła lokal.. 
    Opisana tu historia jest przykładem złej woli, ale zdarzają się inne 
przyczyny zakłócające techniczną operację, której uciążliwość 
jednocześnie odczuwa kilkadziesiąt rodzin. Jedna z nich jest natury 
losowej. Od powstania osiedla postarzały się nie tylko bloki, również 
jego mieszkańcy. Ci najstarsi, już nie samodzielni, wyprowadzili się. 
Jedni do swych dorosłych dzieci, inni do domów opieki. Mieszkanie 
jest wynajmowane, lub stoi puste. Administracja teoretycznie ma 
kontakt do głównego lokatora, ale nie zawsze jest on uaktualniony. 
Nie zawsze też ta osoba przebywająca w innym miejscu od razu 
reaguje na pilne wezwanie. W razie awarii - co w praktyce oznacza 
odpowiedzialność zbiorową, gdyż wszyscy lokatorzy w pionie są 
pozbawieni wody - trzeba czekać na pojawienie się osoby, u której 
doszło do zalania. Czasem kilka dni. 
    Przykre doświadczenia skłoniło społeczników ze znanej mi rady 
domu do zbierania pisemnych oświadczeń mieszkańców z kim i jak 
należy się kontaktować w razie awarii. Nie jest to całkiem nowy 
pomysł - przed laty, gdy jeszcze nie obowiązywało unijne RODO, 
administracja osiedla zbierała takie dane. Zapewne do dziś się nimi 
posługuje, choć wiele adresów, a zwłaszcza numerów telefonów 
może być nieaktualne. 
    Inicjatywa społeczników nie wypaliła, bo niektórzy mieszkańcy 
uznali to za ingerencję w ich życie prywatne. Rada domu wycofała 
się ze swego pomysłu, teraz wszystko w rękach pracowników 
administracji osiedla. Może te cenne adresy kontaktowe muszą być 
zamknięte w sejfie (tylko, kto go otworzy w nocy, gdy pęknie rura 
pod nieobecność lokatora), nie wiem. Przepisy RODO czasem 
prowadzą do absurdalnych sytuacji , próbki tego mieliśmy i w spół- 
dzielni, gdy zastanawiano się (a nawet gdzieniegdzie podjęto dzia- 
łania) czy nazwiska pracowników mogą figurować na tabliczkach na 
drzwiach ich pomieszczeń w administracjach. 
     Kiedyś zostawiało się zapasowy klucz do mieszkania u zaprzyjaź- 
nionego sąsiada i nadal wiele osób tak robi, ale jest to możliwe tylko 
wówczas, gdy mieszkańcy znają się od lat. Tam, gdzie lokale prze- 
chodzą z rąk do rąk, a tak coraz częściej dzieje się w osiedlach               
z wielkiej płyty - łatwiej o sytuację opisaną w znanej bajce Aleksandra 
Fredry...

Helena Kowalik - dziennikarka i reportażystka, autorka 
13 książek i setek reportaży. Mieszkanka Stegien                                                               

z kilkudziesięcioletnim doświadczeniem 

   Ogłoszenie wyników tegorocznej edycji budżetu obywatelskiego okazało się 
gorzką pigułką do przełknięcia dla mieszkańców „Energetyki”. Jeszcze nigdy w hi- 
storii tej inicjatywy osiedla nie zyskały tak mało. O ile w poprzednich latach zwycięsko 
z głosowania wychodziło nawet 20 projektów łącznie wartych sporo ponad milion 
złotych, to w obecnej edycji tak naprawdę można mówić o… dwóch. To projekt zakła- 

dający posadzenie 100 drzew i 500 krzewów wzdłuż ulicy Sobieskiego od Śródziemnomorskiej do Sikorskiego i wzdłuż ulicy Czarnomorskiej na 
wysokości Sikorskiego, oraz kino letnie na Stegnach - cztery pokazy w lipcu i w sierpniu.  
    Wyniki pokazują, że zmiany w budżecie obywatelskim wprowadzone od tego roku okazały się dla mieszkańców „Energetyki” niekorzystne. 
Brak rejonizacji w ramach dzielnic gwarantujących niejako określony budżet do rozdysponowania miał na celu nagradzanie tych najbardziej 
aktywnych. Tak też się stało, niestety aktywność w głosowaniu mieszkańców Stegien, Sadyby czy Sielc okazała się zbyt niska.  Oczekiwać można, 
że nowe reguły zostaną utrzymane w przyszłych latach. Powoduje to, że niezbędna jest znacznie większa mobilizacja mieszkańców, aby z suk- 
cesem pozyskiwać dodatkowe środki na pozytywne zmiany najbliższego otoczenia. I to nie tylko na etapie głosowania, ale też zgłaszania projek- 
tów, gdyż tych też było w tym roku mniej niż wcześniej. 
   Mieszkańcy Warszawy wybierali w tym roku spośród 1425 projektów, w tym 101 ogólnomiejskich i 1324 dzielnicowych. Na realizację pomysłów 
przeznaczono 83 milionów złotych, czyli prawie o 20 milionów więcej niż przed rokiem. W głosowaniu wzięło udział ponad 105 tysięcy mieszkań- 
ców Warszawy. Pełne wyniki dostępne są na stronie twojbudzet.um.warszawa.pl.

NIE CHCEMY PIENIĘDZY Z 
BUDŻETU OBYWATELSKIEGO?

red.
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 Sprzedam mieszkanie 2 pok., 38 
m2, widna kuchnia, parter, w głębi 
osiedla, ul. Bonifacego, do remontu, 
tel. 502 518 675.

   Sprzedam dom w Konstancinie, 
70 m2, 4 pok. i kuchnia z jadalnią,       
2 łazienki. Wszystkie media, ogrze- 
wanie gazowe. Działka 600 m2. Do 
remontu. 599 000 zł. Tel. 668 006 
456.

   Sprzedam kawalerkę 29 m2, Zwie- 
rzyniecka, XIV p. Tel. 663 445 324. 

  Wynajmę zadbaną, komfortową, 
słoneczną, cichą wyposażoną kawa- 
lerkę z widną kuchnią, balkonem. Dla 
niepalących, spokojnych: 1 osoba lub 
para. Bez zwierząt, od zaraz. Tel. 
kontaktowy: 793 903 793.

  Zamienię mieszkanie spółdziel- 
cze własnościowe 31 m2 przy ulicy 
Marsylskiej 5 z dopłatą na większe - 
max 60 m. Tel 880 855 687.

   Zamienię ZA DOPŁATĄ kawalerkę 
poza Warszawą na mieszkanie 3-po- 
kojowe lub większe w Warszawie, tel. 
530 858 606.

 Kupię mieszkanie 1- lub 2- poko- 
jowe, może być do remontu. Tel. 518 
712 006.

  Kupię kawalerkę na parterze             
w budynku czteropiętrowym lub na 
dowolnym poziomie w budynku               
z windą. Tel. 507 924 046.

  Kupię mieszkanie 3-pokojowe lub 
większe w Warszawie, najchętniej do 
remontu, może być zadłużone, tel. 
502 513 348. 

  Kupię mieszkanie do 40 m2 
powierzchni. Także w stanie do 
remontu. Dla rodziny. Za gotówkę. 
Bez pośredników. Tel. 519 347 845.

   Wynajmę miejsce postojowe w 
garażu przy ul.Egejskiej 17. Tel: 501 
580 828.

  Sprzedam lub wynajmę miejsce 
postojowe w garażu przy ul. Powsiń- 
skiej 23,  tel 604 532 392.

  Sprzedam działkę budowlaną         
w Jazgarzewie 5000 m2 do zabudowy 
jednorodzinnej i bliźniaczej. Wszyst- 
kie media, miejscowość stałych 
mieszkańców. Tel. 604 135 178.

  Agent z wieloletnim doświadcze- 
niem pomoże w sprzedaży/kupnie/
wynajmie, poprowadzi cały proces, 
sprawdzi wiarygodność, znajdzie 
kupca/najemcę. Tel. 606 75 88 01.

  Aranżacja wnętrz dostosowana 
do potrzeb. Kompleksowe projekty 
mieszkań, biur itp. Porady w doborze 
materiałów i kolorystyki. Tel. 603 
670 298.

   Mgr sztuki inż. architekt wnętrz  
z dużym doświadczeniem również  
za granicą. Kompleksowe projekty 
mieszkań i domów z nadzorem. 
Profesjonalne porady i konsultacje, 
sawa.interiors@gmail.com, tel. 506 
450 232.

   Remontujesz mieszkanie? 
Skorzystaj z usług architekta wnętrz 
absolwentki Akademii Sztuk 
Pięknych. Kompleksowe projekty, 
najnowsze trendy. Tel. 603 674 590. 
Firma remontowa, złota rączka, 

montaże, naprawy, regulacja okien. 
Szybko, tanio, solidnie. Firma. Tel. 
600 042 965.

   Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

   A-Z remonty. Osobiście, solidnie, 
TANIO! Cyklinowanie, gładź gipsowa, 
malowanie, glazura, terakota, hydra- 
ulika, elektryka. Tel. 793 97 44 81.

 ZŁOTA RĄCZKA drobne usługi               
i pomoc sąsiedzka, naprawy, 
wymiany, montaże, hydraulika, 
elektryka, ślusarskie, stolarskie. 
Zadzwoń, zapytaj, na pewno 
pomogę. Marcin, tel. 508 27 67 68.

  Usługi hydrauliczne, pełny 
zakres, uprawnienia gazowe. Tel. 
883 699 907.

   OKIEN NAPRAWA, SERWIS, 
doszczelnianie, naprawa, regulacja, 
wymiana uszkodzonych części. 
Serwis pogwarancyjny - każdy typ i 
rodzaj okien. Tel. 502 431 461.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje usłu- 
gi, tel. 22 842 94 02,  502 250 803. 

 Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery. 
Profesjonalnie, z gwarancją. Tel. 
501 572 800.

 Angielski dla dzieci (9 lat+) i mło- 
dzieży u doświadczonej nauczycielki. 
Dyslektycy mile widziani. Ceny przy- 
stępne. Nie dojeżdżam. Tel.888 75 
14 52.

  General and Business English with 
an experienced British native speaker 
teacher. Conversations and exams. 
Call Tim on 517 457 625.

  Matematyka, korepetycje, 
egzaminy i konkursy. Dojazd do 
ucznia. Tel. 518 712 006.

  Młoda i miła nauczycielka języka 
polskiego  udzieli korepetycji  lub 
dodatkowych lekcji z zakresu pisania 
różnego typu tekstów. Zapraszam do 
kontaktu mailowego szelwina@wp.pl 
lub tel. 663 329 438.

  Chemia - korepetycje dla uczniów 
i studentów. Tel. 603 229 866. 

  Niemiecki z nauczycielem: szkoła 
podstawowa i ponadpodstawowa 
korepetycjeniemiecki@onet.eu

 Podolog. Pedicure leczniczy                
w domu klienta. Opracowanie paz- 
nokci, usuwanie zrogowaceń, odcis- 
ków, modzeli, nagniotków, popęka- 
ne pięty, wrastające paznokcie. 
Zapraszam, tel. 602318 066.

  PSYCHOLOG Instytutu Psychiatrii         
i Neurologii z 15 letnim stażem 
Psychoterapia uzależnień, przemocy, 
zaburzeń odżywiania i nastroju, 
pocz. własnej wartości, probl. wy- 
chowawczych Sadyba 608 222 000.

  Jestem konsultantką Oriflame. 
Jeśli jesteś zainteresowana kupnem 
kosmetyków z bieżących katalogów, 
zadzwoń 793 019 552 lub napisz: 
beabetty2014@gmail.com.

    PRUDENTIAL. Ubezpieczenie na 
życie. Różne pakiety, m.in. „Start w 
życie” dla dzieci, „Emerytura bez 
obaw” czy  „Pewny Kapitał” oraz 13 
umów dodatkowych. Tel. 607 234 
158.

  Allianz – dla czytelników M6 
specjalne zniżki na ubezpieczenie 
mieszkania i ubezpieczenia 
turystyczne – zadzwoń, sprawdź.  
Tel. 607 77 99 04.

  Biuro rachunkowe, wszystkie 
formy księgowości, duże doświad- 
czenie, promocje 50% na pierwsze 
pół roku. Bernardyńska 3 lok. 74, tel. 
512 212 155, 697 00 67 67.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

 MYCIE OKIEN. Tanio i solidnie. 
Okno pojedyncze 15 zł, dwuskrzydło-  
we 25 zł, balkonowe 25 zł, mycie ża- 
luzji 5 zł/szt.  Tel. 577 305 175. 

   Profesjonalne pranie dywanów            

i tapicerki meblowej odkurzaczem 
piorącym Karcher. Tanio i solidnie. 
Ceny promocyjne od 5 do 8 zł za 
mkw. Tel. 577 305 175. 

   USŁUGI PPOŻ./BHP. Serwis, 
wykonawstwo instalacji ppoż., 
szkolenia BHP, PPOŻ., PP. Legalizacja 
gaśnic samochodowych dla 
mieszkańców spółdzielni za 5 zł. 
FIRE COMPANY, 798 528 528. 

  Praca. Przyjmę na parking 
strzeżony na Stegnach 
emeryta-rencistę. Tel. 692 406 371. 

  Parking strzeżony 24 h. 
Czarnomorska 17. Stegny. Wolne 
miejsca parkingowe. Tel. 512 411 
343. Zapraszamy.

  Wynajem odkurzacza piorącego 
Karcher Puzzi. Cena promocyjna 
tylko 48 zł za dobę. Gratis 100 g 
profesjonalnego proszku do prania 
dywanów. Darmowa dostawa.            
Tel. 577 305 175.

    Naprawa komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  Zbijamy koszty! Oprogramowanie 
wolne i otwarte. Doświadczony 
programista: konsultuję, wdrażam, 
dostosowuję, świadczę gwarancję. 
Tel. 787 710 089.

  Nowoczesne, profesjonalne                   
i łatwe w obsłudze strony 
internetowe od 790 zł. Tworzymy 
proste w edycji strony dla osób nie 
znających się na programowaniu. 
CREA-WEB. Tel. 513 545 175

    Usługi komputerowe ART 
WIDECOM TK - Informatyk - internet, 
zabezpieczenie komputera i inne 
506 077 327.

  Doświadczony tłumacz wykona 
tłumaczenia z języka polskiego na 
rosyjski i odwrotnie, zwykłe, 
przysięgłe tel. 502 696 091.

  ADWOKAT. Rozwody, alimenty, 
podział majątku. Obsługa prawna 
firm. Tel. 798 03 54 04.

  Kupię stare meble: stoły, krzesła, 
fotele, witryny, biurka. 534 789 195.

  KARTY TELEFONICZNE. 
Kolekcjoner odkupi lub odbierze 
polskie karty magnetyczne TP. tel. 
505 369 118.

  KUPIĘ / PRZYJMĘ części do dużego 
Fiata 125p, tel. 606 754 954.

   RÓŻNE

OGŁOSZENIA DROBNE DLA CZŁONKÓW SPÓŁDZIELNI
Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne  są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków.  W ramach ogłoszeń darmowych nie publiku- 
jemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać na adres 
m6@msmenergetyka.pl w tytule zaznaczając  „Ogłoszenie drobne”,      
lub SMS-em na numer  737 38 98 98. Ogłoszenia do następnego 
wydania  przyjmowane są  do 5 grudnia 2019.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 USŁUGI REMONTOWE NIERUCHOMOŚCI

REKLAMA W M6 JUŻ ZA 100 ZŁ! 
ZAMÓW OGŁOSZENIE MODUŁOWE 6x5 cm. 

DOCIERAMY DO 19 000 MIESZKAŃ 
NA DOLNYM MOKOTOWIE. 

m6@msmenergetyka.pl   |   tel. 600 38 33 34
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    Dawno na Stegnach Północ nie było ta- 
kiej imprezy - zgodnie twierdzili uczest- 
nicy I Międzypokoleniowego Pikniku Inte- 
gracji Sąsiedzkiej, który odbył się 28 
września. Integracyjny Plac Zabaw na 
osiedlu wypełnił się mieszkańcami w każ- 
dym wieku, bo i przygotowane atrakcje 
były bardzo zróżnicowane. 
   Już samo przygotowanie zintegrowało 
mieszkańców, gdyż całość – od pomysłu 
do obsługi - była dziełem mieszkańców.    
– Pomysł organizacji pikniku zrodził się 
dużo wcześniej. Jak to często bywa po 
prostu nie było komu się tą sprawą zająć. 
Mieszkam na osiedlu od początku jego 
istnienia, i gdy sama zostałam mamą zau- 
ważyłam, że jest to miejsce, gdzie nic się 
nie dzieje i robi się ono kolejną sypialnią, 
gdzie nie znamy nawet naszych najbliż- 
szych sąsiadów – mówi Agnieszka Toma- 
szewska-Dąbrowska, jedna z inicjatorek  
i organizatorek wydarzenia. Jako prze- 
wodnicząca komisji samorządowej Rady 
Osiedla Stegny Północ wraz z Beatą An- 
dryk przedstawiły RO swój plan i napisały 
wniosek w ramach inicjatywy lokalnej do 
Urzędu Dzielnicy Mokotów o dofinanso- 
wanie imprezy. I osiedle, i dzielnica pozy- 
tywnie odniosły się do pomysłu, a efekty 
pracy można było zobaczyć w ostatnią 
sobotę września. 
    Na Integracyjnym Placu Zabaw stanęła 
trampolina i pompowana zjeżdżalnia, 
przyjechała Straż Miejska z miastecz- 
kiem ruchu drogowego oraz pokazem 
pierwszej pomocy przedmedycznej. 
Dzieci oblegały wóz strażacki, a nieco 
starsi fani motoryzacji zabytkowe samo- 
chody lub motocykle do motocrossu. 
Najbardziej oblegany był jednak grill,           
o czym świadczy fakt, że 400 porcji skoń- 

czyło się po dwóch godzinach, więc w try- 
bie awaryjnym zakupiono dodatkowe 
200. Oprócz grilla był popcorn i wata cu- 
krowa, nie zabrakło też stoiska jadło- 
dzielni oferującej darmowe jedzenie, ale 
też edukującej dlaczego warto nie marno- 
wać żywności i dzielić się nią. Sporo atrak- 
cji skierowanych było do najmłodszych. 
Było czytanie bajek, warsztaty ciasteczko- 
we, zajęcia z rękodzieła i zajęcia sporto- 
we z nagrodami. Duże wrażenie na 
uczestnikach zrobiły pokazy japońskich 
sztuk walki kendo. 
   Jednym z zaproszonych gości był Bur- 
mistrz Mokotowa Rafał Miastowski, który 
wręczył mieszkańcom osiedla nagrody       
w konkursie „Najładniejszy balkon i ogró- 
dek”. Spółdzielnię reprezentowali  czło- 
nek Zarządu Leszek Kaczmarski oraz  
Przewodniczący Rady Nadzorczej MSM 
„Energetyka” Janusz Gajda, który bardzo 
pozytywnie ocenia i ideę, i organizację. 
  - W swoich założeniach piknik miał inte- 
grować lokalną społeczność, od maluchów 
do seniorów, i z pewnością spełnił tę rolę. 
Oferta programowa była niezwykle boga- 
ta, ale muszę przyznać, że na mnie naj- 
większe wrażenie wywarło stoisko z „od- 
zyskaną żywnością”, która jest wyrzuca- 
na m.in. z pobliskich restauracji, a która, 
w moim odczuciu, jest pełnowartościowa 
i na szczęście jest obecnie odzyskiwana - 
komentuje Janusz Gajda. - W moim od- 
czuciu piknik, niezależnie od wsparcia ze 
strony administracji osiedla, zakończył 
się takim sukcesem dzięki niesłychane- 
mu zaangażowaniu i entuzjazmowi wą- 
skiej grupy osób z grona Rady Osiedla. 
Mam nadzieję, że Paniom (chapeau bas!) 
nie zabraknie energii i w przyszłym roku, 
a piknik zostanie wpisany na stałe do 

kalendarza administracji i rady   -  dodaje.
  Ciężar organizacyjny pikniku wzięli na siebie miesz- 
kańcy – w działaniach uczestniczyła cała Rada Osiedla 
Stegny Północ, często wraz z rodzinami. Własnymi si- 
łami szukano sponsorów, obsługiwano grilla, nawet 
smalec i ogórki kiszone zostały przygotowane włas- 
nym sumptem. 
    - Jako Rada Osiedla bardzo pozytywnie oceniamy całą 
inicjatywę, w szczególności fakt, że piknik udało się 
zorganizować własnymi siłami. Udało się zdobyć środ- 
ki finansowe, znaleźć sponsorów, a wszystko to dzięki 
pracy prężnie działającej grupy mieszkańców. Mam 
nadzieję, że będziemy mogli się częściej spotykać przy 
tego typu okazjach i wspólnie działać na rzecz osiedla   
- mówi Anna Kowalczyk, przewodnicząca Rady Osiedla 
Stegny Północ. 
   - Cieszymy się bardzo gdyż pogoda dopisała i miesz- 
kańcy licznie przyszli na nasz I Międzypokoleniowy 
Piknik Integracji Sąsiedzkiej. Liczymy na to, że wrze- 
sień każdego roku to będzie czas na kolejny piknik,            
a także spotkanie z sąsiadami - podsumowuje Agniesz- 
ka Tomaszewska-Dąbrowska.

Sąsiedzka integracja na Stegnach Północ

     Zmienna pogoda i pierwsze chłodniejsze dni i noce spowodowały liczne 
interwencje mieszkańców spragnionych ciepłych kaloryferów w swoich 
domach. Spółdzielnia nie pozostaje obojętna na sygnały mieszkańców, 
nigdy też nie kwestionowała prawa mieszkańców do ciepłych kaloryferów, 
wobec czego zlecono natychmiastową, wielowątkową i drobiazgową 
kontrolę u osób odpowiedzialnych za ciepłe kaloryfery. W obliczu pełnej 
transparentności prowadzonych działań, standardów spełniających normy 
ISO 9001, poniżej prezentujemy pełen zapis z kontroli. 
Pozdrawiamy ciepło.
Dialog z filmu „Miś”, reż. S. Bareja, 1980. Producent: Zespół Filmowy Perspektywa.

Spółdzielnia na wesoło :)
NA TROPIE ZIMNYCH KALORYFERÓW, CZYLI 
JA CAŁY CZAS PALĘ, PANI KIEROWNICZKO!

   W czwartek 28 listopada  o godz. 15.30 ośrodek przy Korczyńskiej zaprasza na „Andrzejki dla 
Seniorów”. W programie wróżby, zabawy a przede wszystkim tańce. Zaś w sobotę 30 listopada 
w samo południe impreza andrzejkowa dla dzieci. OEK zaprasza wszystkie dzieci wraz z rodzi- 
cami do wspólnej zabawy. W programie wróżby, zabawy, konkursy, tańce. Imprezę poprowadzą 
Artyści z Teatru Złoty Dukat. Na obie imprezy andrzejkowe wstęp wolny. 

Andrzejki 
w OEK Sadyba: dla 
juniorów i dla seniorów

M6.

Proszę chwilowo o spokój, gdyż ADM do mnie dzwoni. Słucham Pani 
Kierowniczko… Tak jest… Pani Kierowniczko… Pani Kierowniczko, ja to 
wszystko rozumiem. Ja rozumiem, że wam jest zimno, ale jak jest zima, to 
musi być zimno, tak? Pani Kierowniczko, takie jest odwieczne prawo natury!  
Czy ja palę? Pani Kierowniczko! Ja palę przez cały czas! Na okrągło! Nie no,  
nie ma za co. Moje uszanowanie dla Pani Kierowniczki! Moje uszanowanie! 
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